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MâncaŢi cireŞe din cireŞ!

Înainte de a părăsi această lume, aș vrea să 
împărtășesc celor ce vor rămâne mai de-
parte pe pământ, în condiții tot mai puțin 

prielnice naturii umane, un adevăr la care am 
ajuns târziu, și pe care nu-l pot păstra numai 
pentru mine. Aș vrea ca rândurile ce urmează 
să fie unele dintre cele mai convingătoare din 
câte am scris. Să spun ceea ce am de spus, ca 
și cum aș vorbi despre unul din leacurile po-
sibile ale cancerului. De altfel, despre cancer 
va fi vorba, un cancer al sufletului, și despre 
posibila-i tămăduire.

Cam acum două decenii, în anul în care 
avusesem atâta de suferit de pe urma dezas-
truoasei gripe asiatice, stând câteva săptămâni 
într-un sanatoriu, la plecare le-am spus celor 
ce se străduiseră să mă vindece: „Doctorilor, 
să știți că mai mult decât toate medicamentele 
pe care mi le-ați dat, m-a făcut bine cireșul: 
minunea aceea ce se vede prin fereastră!

Timp de vreo patruzeci de ani – o viață de 
om – de îndată ce mi se sfârșise copilăria, nu 
mai mâncasem decât cireșe cumpărate cu ki-
logramul. Faptul mi se păruse firesc, mai toate 
lucrurile de care aveam nevoie le cumpăram, 
de când devenisem orășean, în felul acesta. 

Chiar prundul gârlei, teritoriul neîngrădit al 
libertății, fusese înlocuit cu perimetrul limitat 
al ștrandului, în care pătrundeai plătind o taxă.

Când venea primăvara și primele fructe 
ale anului apăreau în piață, n-aș putea spune 
că nu tresăream o clipă, dar eram departe – 
foarte departe – de frenezia pe care mi-o 
trezeau în copilărie. Pesemne, îmi spuneam cu 
îngăduință față de mine însumi, că tot ceea ce 
trăiam atunci – delirul ce mă cuprindea când, 
într-o dimineață, le zăream roșii în frunzișul 
copacului – ținea, ca și săniușul, de bucuri-
ile unei anumite vârste. Și mă îndreptam spre 
casă, în mână cu o pungă de cireșe, doar cu 
puțin mai vioi decât dacă aș fi dus o pungă de 
zahăr sau orez. Vai de vremea când sufletul 
meu ar fi putut face parte dintre acelea după 
care umbla Cicikov.

Pentru că în tot răul e și un bine, datorită 
gripei asiatice – fără de care n-aș fi avut ce 
căuta în acel așezământ înconjurat de o livadă 
– mâncasem din nou cireșe, după o foarte 
lungă vreme, direct din copac. Aveam cinzeci 
de ani și descopeream fericit că legea cireșelor 
este să fie mâncate din cireș. În orice alt chip, 
își pierd virtutea de rouă a naturii, în stare să 

devină rouă a sufletului omenesc.
De atunci, datorită unor fericite împrejurări, 

am putut să trag spre mine, în fiece primăvară, 
o creangă de cireș. Și, chiar dacă n-am scăpat 
cu totul de viroze, în viața mea a fost mult mai 
puțină cenușă.

Visez o lume în care oamenii să fie scutiți 
de degradarea de a cumpăra cireșele de pe 
tarabă. Visez o lume – și nu cred că e o pură 
utopie – în care fiece om să aibă cireșul său. 
Să știe că îl are, și că se poate duce primăvara 
să intre în comuniune cu el. Am spus cândva, 
gândindu-mă la trecutul omenirii, la lungul ei 
drum spre timpul de față: un om și un foc, un 
om și un câine... Iar acum, gândindu-mă la 
viitorul ei, la câte primejdii o pândesc, spun: 
un om și un cireș. Un om și un cireș, ca și cum 
aș spune un om și un paratrăsnet. Menit să-l 
apere de mortalele tensiuni de care s-a încărcat 
planeta.

Un om și un cireș – trăgând spre sine 
crengile cireșului – înseamnă un om redeve-
nit copil, reîntors la acea stare despre care 
Brâncuși spunea că, atunci când am pierdut-o, 
am murit demult.

Geo BOGZA

la PaS, PrIn CaPITala BanaTuluI l la PaS, PrIn CaPITala BanaTuluI
Ioan HAŢEGAN

Începuturile învăţământului peda-
gogic la Timişoara datează din 

anul 1775. Iniţial, cursurile erau de scurtă 
durată și ofereau diploma de învăţător. 
Mai târziu, ele s-au prelungit şi calitatea 
dascălului a crescut şi ea. Ele s-au sistat 
între anii 1790 și 1793 şi au fost reluate 
până în 1844. Lipsesc date pentru câteva 
decenii, deşi școala a funcţionat și în acest 
timp. Odată cu ofensiva statului maghiar 
pentru activitatea şcolară în limba statu-
lui s-a pus problema unor școli normale 
în zonele nemaghiare ale regatului. Ca ur-
mare, şi la Timişoara s-a decis construirea 
unui local pentru această şcoală. Baronul 
Hatványi-Deutsch a donat terenul său. 
Construcţia demarează în 1893 și se încheie 
în 1895, răstimp în care şcoala funcţiona în lo-
calul din strada Telbisz, în Cetate. Construită 
în stilul clasic, funcțional, clădirea are parter şi 
două etaje cu săli de clasă, laboratoare, muzeu, 

dormitoare, locuinţe, în curte au  fost  ridicate  
două  construcţii pentru ateliere şi infirmerie. 
Cum numărul elevilor (români, germani, sârbi, 
maghiari, croaţi, bulgari, cehi, slovaci) a cres-
cut neîncetat, şcoala cere Primăriei alte localuri. 
În 1939 se ridică internatul deasupra sălii de 

gimnastică. Până la Al Doilea Război Mon-
dial, elevii îşi vedeau de treabă, apoi mer-
geau ca dascăli în toate şcolile. O menţiune 
se impune: era o școală pentru băieţi. Mixtar-
ea învăţământului este o „cucerire” a epocii 
socialiste. Cum însă socialismul a făcut de 
toate, a mutat fosta şcoală şi a transformat 
localul într-o şcoală pentru învăţământul 
politico-ideologic. Aici a funcţionat, timp 
de decenii, şcoala interjudeţeană de par-
tid. Odată cu 1989, aceasta dispare. Apare 
un nou liceu timişorean, ce poartă numele 
ziaristului Jean Louis Calderon, mort la 
Bucureşti în decembrie 1989. Este, de fapt, 
un liceu francez (ca preponderentă a limbii 
de studiu), așa cum în oraş mai există liceu 
german, englez, maghiar, sârb. Internatul - 
ce azi adăposteşte Radio Timişoara şi TVR 

Timişoara - a fost construit acum câteva decenii, 
în concluzie, un complex şcolar de tradiţie, cu 
o evoluţie interesantă, dar cu certe rezultate în 
pregătirea învăţătorilor în special, a elevilor în 
general.

ªcoala normalã - “Liceul J.L. Calderon„

Radu GYR

Frunză galbenă pe vrej,
Ce viermi te mănâncă?
- Peste măguri, către Dej,
jalea e adâncă.
 
Codrule dinspre Abrud,
de ce gemi sub zloată?

- Parcă iar și iar aud
oasele pe roată.
 
Crișule, de ce-ți zbârlești
coama nărăvașă?
- Numai stârvuri românești
apele-mi îngroașă.

 
Vântule, de ce tot sui
lacrimi pe obcine?
- De oftatul moțului
temnițele-s pline.
 
Veacule de plumb, ursuz,
de ce stai la pândă?

- Înc-o cruce ți-am adus
pentru grea osândă.
 
Neamule, de ce tresari
grindina când bate?
- Stau gemând pe piscuri tari
și aștept dreptate.

Cântec ardelenesc
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Pagină realizată de Jovana STAN

Primăria şi Consiliul local, implicate activ 
în susţinerea educaţiei

Pentru al treisprezecelea an consecutiv, 
Primăria și Consiliul Local al orașului 

Jimbolia i-au răsplătit pe elevii merituoși ai 
Liceului Tehnologic Jimbolia. Cei mai buni 
elevi ai claselor a XII-a au primit drept răspla-
tă pentru rezultatele excepționale o excursie 
de două zile la Viena, cheltuielile fiind supor-
tate de Primărie. Peste o sută de elevi au cu-
noscut Viena, cu frumusețile și istoria bogată 

care o plasează în topul preferințelor turistice 
ale europenilor. Aceștia au vizitat, printre al-
tele, marile muzee vieneze și Palatul Schön-
brunn, fostă reședință imperială, astăzi muzeu 
și monument protejat UNESCO.

Astfel, Primăria și Consiliul Local do-
vedesc încă o dată grija purtată educației și 
învățământului de calitate, încurajând tinerii 
spre performanță. 

„Lada cu zestre” a adus noi premii

Festivalul-concurs „Lada cu zestre” 
a venit cu noi premii pentru micii 

artiști ai orașului Jimbolia. 
Ei sunt premianții ediției a XI-a a concur-

sului „Lada cu zestre”: 
• Corul „Floris”, condus de către maestrul 

dirijor Iosif Todea - locul I la secțiunea muzi-
cală coruri-adulți;

• Formația de dansuri mixte „Délibáb” 
- instructor, Gombos András - Mențiune 
(secțiunea coregrafie: formație mixtă de dan-
suri - etnia maghiară, 8-14 ani);

 • Formația de dansuri mixte „Mini Hatz-
felder Pipatsche” - instructor, profesor Mül-
ler Johann - Locul III (secțiunea coregrafie: 
formație mixtă de dansuri - etnia germană, 
8-14 ani;

• Formația de dansuri mixte „Hatzfelder Pi-
patsche” - instructor, profesor Müller Johann 
- Locul I (secțiunea coregrafie: formație mixtă 
de dansuri - etnia germană, peste 14 ani);

 • Crișan Lenuța - Premiul III (secțiunea 
Gastronomie, cel mai competitiv produs - in-
dividual - etnii).

Jimbolienii, în grafic cu lucrările de 
infrastructură

Lucrările de amploare 
privind infrastructura 

orașului se desfășoară exemplar, 
conform planurilor. Construcția 
noii piețe agroalimentare prin-
de contur, autoritățile fiind op-
timiste că în luna septembrie 
obiectivul va fi finalizat. „Ne 
dorim să punem în funcțiune cât 
mai repede acest obiectiv, pen-
tru a putea avea un comerț civilizat. Vor fi standuri permanente pentru 
producătorii agricoli, diverse facilități, birouri administrative”, a expli-
cat domnul primar Darius Postelnicu.

De asemenea, lucrările la noua bază sportivă înregistrează progrese 
semnificative, fiind în curând finalizată și aceasta.

Concurs de pescuit de 
Ziua Copilului

Copiii reprezintă 
cea mai mare 

și frumoasă investiție 
a noastră pentru viitor. 
Primăria orașului Jim-
bolia a organizat mereu 
activități pentru copiii 
săi. Și anul acesta, ca 
o îndelungată tradiție, 
Primăria a organizat 
un concurs de pescuit, 
invitând pasionații la 
bălțile sale. Copiii au 

fost încântați de modul de desfășurare, iar captura, chiar dacă nu a fost 
pe măsură, i-a mulțumit pe concurenți.

Tinerii până în 35 de ani vor beneficia de locuinţe ANL în oraş

Venim cu vești bune pentru tinerii 
orașului Jimbolia. Chiriașii blocului 

ANL din Jimbolia de pe strada Mărășești (blo-
cul 14, sc. A-B) au toate motivele să se bucure, 
după ce Guvernul României a emis hotărârea 
nr. 257/2017 prin care a transferat locuințele 
ANL din domeniul public în domeniul privat 
al statului. Această măsură este necesară pen-
tru ca apartamentele să poată fi scoase la vân-
zare. 

Domnul primar Darius Postelnicu a decla-
rat că a purtat discuții cu directorul general 
adjunct al Agenției Naționale pentru Locuințe 
și că se estimează ca noile blocuri să fie fina-
lizate în luna septembrie. Tinerii până în 35 
de ani sunt încurajați să depună cereri la se-
diul Primăriei pentru a putea obține un astfel 
de apartament. Sunt puse la dispoziție 60 de 
apartamente cu o cameră sau două, în blocuri-
le incluse în program.
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Pentru oaspeţii noştri

Un interesant proiect decorativ se află pe 
masa de lucru a mu ni cipalităţii. Exe-

cutivul local intenţionează să pună în valoare 
arhitecturală unul din tre principalele obiective 
con   struite în albia  râului Ti miş, în interiorul 
mu ni ci piu lui. Este vorba despre in stalarea unui 
sistem ultra mo dern de ilu mi nare sub ac vatică a 
aşa-zisei cas ca de de la pasarela pieto nală din 
zona insulei de pe râul care împarte oraşul în 
două.

Întrebat despre acest proiect, primarul mu-
nicipiului nostru, domnul Francisc Boldea, 
a spus: Avem cascada de pe Timiş, din Cotu-
Mic, cum o ştie lumea, care este plină de oa-
meni vara şi am putea să o iluminăm pe timp de 
noapte, în lumini multicolore. Este un proiect 
la care ne gândim să-l punem în practică, aşa 
cum am văzut şi în alte locuri, pentru a putea 
scoate în evidenţă acea zonă a mu ni ci piului.

Pentru partea de proiectare a acestei lucrări 
va fi alocată suma de 20.000 de lei.

Graţian NEAmŢu

„Vom putea să întreţinem drumurile mult mai bine”
Francisc Boldea – primar al oraşului Lugoj

La sfârșitul lunii 
trecute, munici-

palitatea lugojeană a pri-
mit ma jo ritatea utilajelor 
comandate pentru repa-
raţii la carosabilul asfal-
tat de pe drumurile mu-
ni cipiului. Achiziţia face 
par te dintr-un proiect 
al Pri mă riei Lugoj de a 
scurta pe rioada de aştep-

tare şi de a e ficientiza programul de în  treţinere a drumurilor as faltate din oraş.
Încrezător în achiziționarea utilajelor, domnul Francisc Boldea, a subliniat 

că: Acum vom pu tea repara gropile din oraş a tunci când ele apar şi nu mai 
suntem nevoiţi să aşteptăm luni de zile până se face o licitaţie pentru plom-
bări. A vem oamenii pregătiţi şi vom intra în lucru în pe ri oada următoare. 
Aşa vom putea să în treţinem mult mai bine dru murile. Aceste utilaje îi ajută 
şi pe cei de la Me ridian să repare rapid gropile rezultate în urma avariilor la 
reţelele de apă-canal.

Suma alocată de primărie pentru acest proiect se ridică la 200.000 de lei.

mircea PETrOmAN

Ne-am interesat
pentru dumneavoastră

Dacă în baza legislaţiei actuale - neaplica-
tă niciodată - salariaţii din sectorul bu-

getar şi cei din mediul privat pot primi vouche-
re de vacanţă în limita a 6 salarii minim brute, 
din luna iulie, instituţiile publice şi companiile 
de stat vor fi obligate, în cuantum egal cu con-
travaloarea unui salariu de bază minim brut pe 
ţară, adică 1.450 lei. Voucherele vor fi nominale 
şi sunt valabile doar pentru hoteluri şi pensiuni 
din ţară, iar angajatorul este cel care stabileşte, 
de comun acord cu sindicatul, când anume le 
acordă.

De asemenea, voucherul de vacanţă va putea 
fi acordat oricând în timpul anului, nu obligato-

riu la momentul plecării în concediu. Voucherele sunt suportate integral de angajator, iar sumele 
sunt deductibile la calculul impozitului pe profit. Impactul asupra cheltuielilor bugetare deter-
minat de acordarea voucherelor de vacanţă în acest an este estimat la 1,73 miliarde lei, pentru 
aproximativ 1.2 milioane de persoane angajate în sistemul bugetar.

Salariaţii din sistemul privat pot beneficia de vouchere de vacanţă sau de primă de vacanţă, în 
urma negocierii cu angajatorul. Salariaţii din sistemul public , vor beneficia doar de vouchere de 
vacanţă nu şi de bani sau prime de vacanţă. Potrivit prevederilor legii, într-un an calendaristic, 
angajaţii au dreptul o singură dată la vouchere de vacanţă şi nu vor mai primi şi prime pentru 
concediu sau alţi bani pentru biletele de odihnă.

Aurel mIHuŢ

Adriana rotaru
în lotul naţional al româniei

Adriana Rotaru, liberoul echipei de volei a 
CSM Lugoj, face parte din lotul naționalei 

României, care va juca în turul II preliminar pentru 
Campionatul Mondial din 2018.

Adriana Rotaru a rămas în lotul de 14, după ce 
în prima fază au fost chemate la Izvorani 17 ju-
cătoare, între care și coordonatorul CSM Lugoj, 
Lorena Ciocian.

Pentru competiția ce va avea loc în Bulgaria, 
Adriana Rotaru a fost titulară în ultimele jocuri 
amicale, disputate de tricolore în Grecia.

Pentru învăţământul nostru –
 30.000 de euro

Colegiul Național 
„Iulia Hașdeu” 

Lugoj a obținut o 
finanțare de 29.940 de 
euro pentru un proiect 
ale cărui obiective sunt 
formarea în cadrul școlii, 
în perioada 2017-2018, a 
unui grup de 7 – 14 pro-
fesori, experți în folosi-
rea strategiilor didactice 
inovatoare și în folosirea 
strategiilor de motivare a elevilor, dezvoltarea, la nivelul liceului, în aceeași 
perioadă,  a șase profesori în folosirea instrumentelor TIC în predare și care 
să ajute elevii școlii la îmbunătăţirea rezultatelor la matematică, ştiinţe, citire 
şi înţelegere.

Reprezentanții instituției cred că acest proiect european va aduce experiența 
și motivația necesare găsirii unor parteneri pentru un plan de mobilitate pentru 
tineri, astfel încât elevii școlii să intre în contact cu elevi din alte state europe-
ne și, astfel, să-și diversifice experiențele care-i vor forma pentru viitor.

Izabela LuCA

Cristina ISAC
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„Un fir de iarbă verde, din lutul lor să crească,
Pe dâmburi de morminte, un crin să înflorească.
La crucea lor urmaşii să lase-un jurământ:
Decât umili în lanţuri, mai bine… În mormânt

La buciumul ce sună şi astăzi din Carpaţi,
Români-şi iau aminte de marii lor bărbaţi,

De Mircea şi de Ştefan, de marele Mihai,
De cei ce dorm în pace pe românescul plai.

Înfrânt-au cu credinţă, puhoi de tăvăluce,
Potop trimis din ceruri, pedepse mai năluce,
Dar n-au trecut urgia şi ura omenească,
Nici chinurile aprigi sub flacăra cerească,

Iar pentru toate acestea să ne cinstim eroii,
Aşa cum am jurat, prin fapte şi prin glorii,
Să ducem mai departe făclia veşnic vie,
Aprinsă de milenii şi scrisă-n Liturghie.

Şi veşnic s-avem grijă de tainice mormânturi
Pe care sfânta cruce se leagănă de vânturi.”

Corneliu ZEGrEAN

„Şcoala altfel” la Bata

În cadrul săptămânii „Școala altfel”, 
doamna profesor și scriitoarea locală 

Delia Micurescu a condus elevii într-una din 
zile într-o drumeție inedită. La începutul zilei 
au vizitat Centrul de informare și promovare tu-
ristică Bata. Aici domnul Ovidiu Roșu, referent 
turism, i-a așteptat cu imagini și legende legate 

de comuna lor. Mai apoi, au profitat de vremea 
bună și au pornit într-o drumeție cu bicicletele, 
tocmai pentru a descoperi obiectivele turistice 
la locul lor. Mai mult decât, elevii împreună cu 
doamna profesoară au ales o cale eficientă și 
sănătoasă pentru a porni la drum - bicicleta. Au 

pedalat o zi, însoțiți de natura  bătană priete-
noasă și verde. O zi cu peripeții, o zi energică 
și o zi a culturii, prin care elevii și-au îmbogățit 
cunoștințele despre comuna în care cresc.

Odată cu sărbătoarea sfântă a Înălțării 
Domnului, comuna Bata a celebrat 

și Ziua Eroilor. Patriotismul românesc a fost 
deseori privit ca ura împotriva altor oameni, 
patriotismul, în general, ia această formă. Vă 
spunem însă, iar bătanii o dovedesc de fiecare 
dată când străinii le calcă pragul, că patriotis-
mul este iubirea de neam fără de care un stat nu 

ar supraviețui, înseamnă cinstirea eroilor care 
s-au jertfit, punându-și voluntar viața în ghea-
rele morții, jertfă fără de care nu am trăi aici, 
acum, la modul în care o facem. Orice creștin 
oricât de nevrednic merită o ultimă pomenire 
în fața lui Dumnezeu. Și atunci nu merită eroii 
noștri? Să ne gândim la cât de comodă ne este 
viața, la cât de ușoară ne este comunicarea și 
la condițiile pe care le-au îndurat soldații prin 
tranșee, printre lacrimi și sânge, lipsiți de hrană 

și îmbrăcați prost, dincolo de teama morții și 
sentimentul de incertitudine și neapartenență. 

La Bata, eroii se cinstesc în mod solemn. 

Am avut și noi eroii noștri. Iar prin celebrarea 
acestei zile ducem mai departe o tradiție de 
respect. După oficierea slujbei de parastas, a 
avut loc depunerea de coroane. La ceremonie 
au participat numeroși cetățeni, reprezentanți ai 
autorităților locale, în frunte cu domnul primar 
Ion Micurescu, un susținător fervent al obiceiu-
rilor și respectării tradiției, domnul viceprimar 

Ladislau Heleport, care a dovedit grija purta-
tă tradiției prin amenajarea muzeului din Bata, 
dar și alte personalități de marcă ale comunei. 
Desigur, nu au lipsit învățăceii, care au venit 
însoțiți de domnul director al Școlii Gimnazia-
le „Patrichie Popescu”, domnul profesor Cezar 
Mateiaș.

P.S. Pentru cei ce ne-au dat suflul unității is-
torice, închinăm astăzi câteva versuri:

La Bata eroii se cinstesc în mod solemn

„La crucea lor urmaºii sã lase-un jurãmânt”!

Pagină realizată de Jovana STAN

Doamna Delia Micurescu alături de elevii săi



5. iunie

 oaia 
de Fãget

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Concursul de proiecte Ecologica şi-a premiat participanţii

În 10 iunie, la Hanul lui Bogdan din 
Begheiul Mic, a avut loc etapa inter-

judeţeană a Concursului de proiecte de mediu 
pentru elevii din preuniversitar Ecologica, eta-
pa practică referindu-se la oraşul Făget. Astfel 
că toţi participanţii, elevi şi cadrele didactice 
coordonatoare, s-au pregătit cu multe infor-
maţii despre mediul oraşului castanilor şi s-au 
întrecut în idei inovatoare în protejarea natu-
rii. La final, cele mai reuşite proiecte de me-
diu din cadrul concursului au fost premiate de 
membrii comisiei, la festivitatea de premiere 

participând şi primarul oraşului Făget, dom-
nul Marcel Avram, care i-a felicitat pe toţi cei 
prezenţi pentru implicare şi dăruire în activităţi 
de protecţia mediului. Organizarea concursului 
pleacă de la ideea că interesul umanităţii trebu-
ie să fie în conformitate cu legile naturii şi că 

numai astfel se poate asigura o continuitate să-
nătoasă a vieţii pe Terra. Protecţia mediului se 
poate realiza deplin prin asocierea măsurilor de 
ordin legislativ şi administrativ cu cele de ordin 
educaţional, bazată pe un larg parteneriat gu-
vernamental, neguvernamental şi internaţional.

Educaţia ecologică trebuie să dezvolte la ni-
velul întregii umanităţi o atitudine de respect 

şi responsabilitate faţă de natură , în vederea 
ocrotirii ei, fiind urmărite obiective precum: 
conservarea şi protejarea mediului înconjură-
tor, conştientizarea şi asumarea responsabilită-
ţii protejării mediului de către elevi, formarea 
unor abilităţi de protejare a mediului, a propriei 
sănătăţi şi a celor din jur; adoptarea iniţiativei 
individuale şi de grup, precum şi dezvoltarea 
creativităţii, încurajarea elevilor în găsirea de 
soluţii în rezolvarea problemelor legate de me-
diu la nivel local şi naţional, reducerea deze-
chilibrelor produse de om naturii şi ameliorarea 
daunelor făcute mediului.

Simona DOHOTAru

Poliţiştii făgeţeni vă recomandă!

Ca în fiecare an, cu ocazia Zilei de 1 Iu-
nie, polițiștii timișeni au fost alături de 

copii, organizând activităţi cu şi pentru copii și, 
totodată, promovând mesaje preventive adap-
tate vârstei lor. Prin intermediul Jurnalului in-
terregional Banatul, şi poliţiştii făgeţeni le re-
amintesc cetăţenilor să fie atenţi la regulile de 
circulaţie pe drumurile publice, dar şi la modul 
de relaţionare a copiilor lor cu cei din jur, în 
special cu persoanele străine, la consecinţele 
comportamentelor neadecvate în şcoală şi pe 

stradă, cât şi în ce priveşte siguranţa pe internet.
recomandări pentru copii:

Traversați strada doar pe zebră! În intersecţi-

ile aglomerate, fiţi atenţi la semafor. Dacă v-ați 
pierdut de părinți sau bunici, mergeți la cel mai 
apropiat polițist sau adult însoțit de un copil. Nu 
vă întâlniți cu persoane pe care le-ați descoperit 
pe internet și nu le cunoașteți în realitate. Nu dați 
curs solicitărilor venite din lumea virtuală!

recomandări pentru părinţi:
Oferiţi-i timp copilului dumnoavoastră. Inter-

netul sau alte persoane ori lucruri nu pot înlocui 
afecţiunea, comunicarea şi educaţia pe care doar 
un părinte le poate oferi. Fiţi atenți la schimbări-
le lui de comportament și discutați cu el despre 
acestea. Fiţi primul care îl întreabă ce-l doare!

raluca NICOLAu

„mulţumim pentru susţinere domnului primar marcel Avram”

Ansamblul Făge-
ţeana este deja 

cunoscut bănăţenilor, dar 
şi românilor din  întreaga 
ţară, fiind invitat deseori la 
evenimente culturale aflate 
la mulţi kilometri depăr-
tare de oraşul fagilor. Ast-
fel,  în 25 mai, dansatorii 
ansamblului împreună cu 

cunoscutul interpret Mircea Cârţişorean au fost 
la Brașov, la Centrul Cultural Reduta, pentru a 
lua parte la concertul umanitar Cântecul popular 
„Dar de suflet”, organizat în beneficiul lui George 
Oltean. „A fost o reîntalnire cu artiști minunați și 
prieteni dragi! Ansamblul «Făgețeana» al Casei de 
Cultură din Făget, într-un spectacol umanitar, ală-
turi de nume emblematice ale cântecului popular. 
Mulțumim pentru sprjin domnilor primari, prof. 
Marcel Avram și Ioan Vodicean”, a scris Mircea 
Cârţişorean pe pagina sa de Facebook. De altfel, 

în luna mai domnia sa a răspuns, alături de Ansam-
blul Făgeţeana, mai multor invitaţii venite de la 
televiziuni naţionale, transmiţând astfel salutul şi 
gândurile bune ale Ţării Făgetului către toţi româ-
nii care îşi iubesc tradiţiile, portul şi cântul popular.

Trebuie să amintim şi de rezultatele excepționale 
pentru orașul Făget obţinute la concursul „Lada cu 
zestre”, organizat de Centrul de Cultură şi Artă 
Timiș: Premiul I - Corul de fete al liceului Traian 
Vuia, Premiul I - Grupul vocal de fete „Făgețeana” 
al Casei de Cultură, Premiul I - Necşa Eugen ( re-
citare poezie în grai), Premiul I - Magyar Emanu-
ela (gastronomie tradiţională), Premiul II - Alina 
Brancu (interpretare vocală), Premiul III - Ansam-
blul Făgeţeana (obicei popular - nuntă din Țara 
Făgetului), Premiul III - Grupul vocal bărbătesc 
„Făgețeana” al Casei de Cultură. Încă un loc II la 
secţiunea interpretare vocală a obţinut şi Dorinel 
Gavriluţ Pîrvoni, membru al ansamblului, dar re-
prezentant în concurs al comunei Fârdea. Au fost 
obţinute şi două menţiuni, grup de dansatori ai an-
samblului Făgeţeana, la secţiunea „formaţii mixte 

de dansuri” și Pîrvoni Denisa Maria la secţiunea 
„interpretare vocală”.

„Mulţumim pentru susţinere domnului primar, 
Avram Marcel, şi directorului Casei de Cultură, 
prof. Mihaela Erika Popovici. Mulţumesc mem-
brilor şi colaboratorilor ansamblului Făgețeana 
pentru implicare şi pasiune pentru arta tradiţională, 
şi membrilor juriului care au apreciat pozitiv pre-
staţia făgețenilor!”, a transmis Mircea Cârţişorean.

Diana mIHAI
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Eroii neamului românesc comemoraţi la Lipova 

La 40 de zile de la Sărbătoarea Învierii Dom-
nului, creştinii sărbătoresc Înălţarea Dom-

nului. Tot în această zi, sărbătoresc și Ziua Eroilor, 
toți cei căzuți „pe toate câmpurile de luptă pentru 
credinţă, libertate, dreptate şi pentru apărarea ţării 
şi întregirea neamului”.  

La Lipova s-a oficiat în cadrul unui ceremonial 
militar şi religios slujba de parastas şi de pomeni-
re a eroilor, la Troiţa şi Monumentul Eroilor aflat 
în Parcul din faţa Bisericii Ortodoxe din Lipova, 
unde a avut loc bineînţeles şi o acţiune de depunere 
de coroane din partea instituţiilor locale prezente 
la această desfăşurare. De asemenea, după slujba 
din Parcul Libertăţii, au mai avut loc slujbe reli-
gioase şi depuneri de coroane la: Troiţa din cur-
tea Bisericii Ortodoxe din Şoimoş, Monumentul 
Eroilor amplasat în Parcul din Radna,  Cimitirul 

Eroilor din spatele Şcolii Generale din Radna şi nu 
în ultimul rând la Monumentul Eroilor din incinta 
Cimitirului din Lipova. 

La ceremonie au participat:  Jichici Mircea – 

primarul oraşului, Dodon Vasile – viceprimarul 
orașului, Donţu Lucian – director Liceu „Atana-
sie Marienescu” Lipova, consilieri locali, precum 
şi alţi reprezentanţi ai Primăriei şi Consiliului 
Local Lipova, precum și ai partidelor politice și 
organizațiilor din localitate, reprezentanţi ai Bise-
ricilor Ortodoxe din Lipova, Radna şi Şoimoş, ca-
dre militare de la Poliţia Lipova şi Unitatea  Mili-
tară din Lipova, reprezentanţi din cadrul ACMRR 
– SRI, Filiala Lipova (Asociaţia Cadrelor Militare 
în Rezervă şi Retragere – SRI, Filiala Lipova), re-
prezentanţi ai Ocoalelor Silvice din Lipova şi Rad-
na, precum şi reprezentanţi ai diferitelor instituţii 
din oraşul Lipova, cărora conducerea Primăriei şi 
Consiliului Local Lipova le transmite, pe această 
cale,  mulţumiri deosebite pentru participare şi co-
laborare. 

reprezentanţii judo-ului lipovan, în primii 5 pe ţară,  
la Campionatele Naţionale de Judo

În luna mai sportul lipovan, mai exact 
echipa de judo a Clubului Sportiv „Şoi-

mii” Lipova,  a ajuns la o nouă ediţie a Campi-
onatului Naţional de Judo – Juniori 4 U15 - in-
dividual şi echipe intereuroregiuni.  

Finala din acest an s-a desfăşurat  în peri-
oada 12-14.05.2017, la Craiova, în  Sala Spor-
turilor „Ion Constantinescu”. În cadrul acestei 
competiţii, Clubul Sportiv „Şoimii Lipova” a 
fost reprezentat de Roşu Emanuel - 55 kg şi To-
mescu Leonardo - 73 kg.  Competiţia a fost una 
foarte dificilă şi solicitantă, în total fiind 20 de 
competitori la fiecare categorie. 

Etapa finală din acest an a Campionatului 
Naţional de Judo – Juniori 4 U15 a fost una 
foarte strânsă şi desfăşurată la un nivel foarte 
înalt, echipele participante fiind reprezentantele 
celor mai prestigioase cluburi din ţară, la Cra-
iova fiind astfel prezenţi cei mai talentaţi spor-
tivi ai judo-ului naţional din categoria de vârstă 
menţionată. Reprezentanţii echipei de judo ai 
CS Şoimii Lipova, alături de profesorul coor-

donator Iosif Papp, au fost foarte bucuroşi de 
această participare şi de faptul că au avut ocazia 
să lupte alături de cei mai talentaţi judoka din 
ţară, un loc 5 fiind binevenit şi un motiv care nu 
a făcut altceva decât să îi  ambiţioneze pe talen-
taţii sportivi lipovani, aceştia fiind astfel conşti-
enţi de faptul că se poate face performanţă chiar 
şi la un club dintr-un orăşel mai mic. 

Profesorul coordonator al secţiei de judo din 
cadrul CS „Şoimii” Lipova – Prof. Iosif Papp a 

fost, ca de fiecare dată, alături de sportivii săi, 
fiind foarte mândru de aceştia.

 „În ciuda faptului că nu toţi copiii din cadrul 
CS „Şoimii” Lipova au ajuns să participe la 
faza finala a competiţiilor, aceştia au dat dova-
dă de mult talent şi profesionalism, experienţa 
sportivă dobândită şi în acest an fiind una foarte 
importantă pentru activitatea lor.  

Felicit toţi copiii pentru reuşitele extraordi-
nare şi pentru ambiţia şi determinarea de care 
au dat dovadă, şi până la următoarea competiţie 
le urez mult spor şi putere de muncă la antre-
namente, pentru a obţine în viitor cât mai multe 
premii şi reuşite frumoase în cariera lor ! De ase-
menea, în numele meu şi al sportivilor, transmi-
tem cele mai sincere mulţumiri reprezentanţilor 
Clubului Sportiv „Şoimii” Lipova, Primăriei şi 
Consiliului Local Lipova, pentru că ne-au fost 
alături şi de această dată!”, a transmis Prof. Iosif 
Papp, coordonator al secţiei de Judo din cadrul 
Clubului Sportiv „Şoimii Lipova”.

O nouă serie de acţiuni în grădiniţe 
cu ocazia Zilei Internaţionale a Crucii roşii

Organizaţia de Cruce Roşie Lipova îşi 
continuă seria de acţiuni umanitare, 

educative şi de ajutorare şi în acest an. 
O serie de acţiuni au avut loc recent, la înce-

putul lunii mai a acestui an, când a fost sărbăto-
rită şi Ziua Internaţională a Crucii Roşii.

 Acestea au vizat educaţia pentru sănătate, 
fiind dedicate cu precădere copiilor. În acest 
sens, în această perioadă din anul şcolar, în 
colaborare cu Compartimentul Asistenţă Me-
dicală Comunitară, au fost organizate acţiuni 
în grădiniţele şi şcolile lipovane (clasele I-IV), 
precum şi la şcoala cu clase I-IV din Şiştarovăţ,  
în cadrul cărora copiii cu vârste cuprinse între 
3-10 ani au fost instruiţi şi îndrumaţi ce trebu-
ie să facă pentru a avea o igienă personală de 

nota 10. Li s-a explicat cum să-și spele mâinile, 
dinții și cât de importantă e igiena corpului.

Acțiunea a fost gândită de către preşedintele 
Crucea Roşie Lipova, Adrian Antoche, şi de cei 
doi asistenţi medicali din cadrul Compartimen-
tului Asistenţă Medicală Comunitară, Radu 
Stepan și Marius Mureșan, care  au colaborat 
în acest sens. 

Pentru ca toate aceste acţiuni să fie posibile, 
Subfiliala Crucea Roşie Lipova a fost susţinută 
şi a colaborat cu o serie de instituţii, departa-
mente şi persoane voluntare cu suflet mare, care 
au spus mereu „prezent” şi dintre care amintim: 
reprezentanţii Compartimentului Asistenţă Me-
dicală Comunitară - Primăria Oraşului Lipo-
va – asistenţii medicali Radu Stepan şi Marius 

Mureşan, elevi şi cadre didactice din cadrul li-
ceelor şi grădiniţelor din Oraşul Lipova şi nu 
în ultimul rând tinerii voluntari, care formează 
această frumoasă echipă Crucea Roşie Lipova.

Pagină realizată cu sprijinul domnişoarei Adela POPESCu
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Premieră mondială la Giarmata! 

În luna mai a acestui an, Hamilton Cen-
tral Europe, membră a grupului Hamil-

ton, care are deschisă o fabrică la Giarmata a 

lansat, în premieră mondială, seringa fără cone-
xiune de lipire, HeadSpace Syringe.

Produsul a fost prezentat în cele două zile într-
un eveniment dedicat succesului. La conferință 
au participat specialiști veniți din Europa, Asia 
și Africa de Sud. Aceștia au fost impresionați de 
noutățile în domeniul manipulării lichidelor, dar 
și de fluxul de producție, ajuns la un nivel ridicat 
de calitate al echipamentelor de producție cus-
tomizate.

Fabrica Hamilton produce la Giarmata in-
strumente de precizie ridicată, folosite în labo-
ratoare de analiză și cercetare: seringi de mare 
precizie, valve, pompe, module de pipetare, 
ș.a., dar și accesorii pentru aparatură medicală. 
Echipa care face posibile toate aceste numără 

130 de angajați, tehnicieni, ingineri, operatori și 
specialiști în departamentele suport.

Administrația locală a comunei Giarmata s-a 
arătat mereu deschisă în fața oportunităților de 
investiție, încurajând deschiderea de noi fabrici 
și întreprinderi. 

La sfârșitul lunii mai s-au demarat acțiuni 
de asfaltare a străzilor din comuna Giar-

mata. S-a asfaltat strada Regele Carol I și Stra-
da Soarelui. Urmează să se înceapă lucrări de 
asfaltare și pe celelalte străzi cu probleme. De 
asemenea, Ministerul Dezvoltării Regionale și 
Administrației Publice anunță noi obiective de 
investiții impuse de Uniunea Europeană, care 
vizează realizarea, extinderea, reabilitarea și 
modernizarea următoarelor domenii: sisteme de 
alimentare cu apă și stații de tratare a apei, siste-
me de canalizare și stații de epurare a apei uzate, 
unități de învățământ, unități sanitare, drumuri 
publice, poduri, podețe și punți pietonale, obiec-
tive culturale de interes local, platforme de gu-
noi, piețe publice, baze sportive, infrastructură 
turistică.

Asfaltările continuă 

În anul 1962, primele douăsprezece 
avioane MIG-21 au ajuns în România 

aduse de piloți sovietici, intrând în dotarea Re-
gimentului 93 Aviație de la Giarmata. Acesta a 
luat ființă în 1953 drept urmare a mutării unității 
de la Ianca, județul Brăila, lângă Giarmata.

Regimentul avea în dotare avioane PO-2, 
IAK-11 și IAK-17. Dintr-un document aflăm că 

„Avioanele unității și întreg materialul volant al celor trei unități sunt dezmembrate și împachetate în 
lăzi, îmbarcate în 60 de vagoane de cale ferată și, într-un parcurs de transport special, ajung la aero-
dromul de destinație a doua zi dimineața. În tren au fost îmbarcat și personalul tehnic și de deservire 
împreună cu tot cazarmamentul acestora. Personalul navigant și personalul din comanda diviziei au 
fost transportați la Giarmata cu avioane de transport.”

Pe atunci, aerodromul avea o infrastructură precară, iar piloții au fost mutați în comuna Giarmata, 
la familiile germane, pe atunci populație majoritară a comunei. Între localitate și aerodrom exista 
un drum de legătură peste câmp, însă impracticabil pe timp ploios. Astfel, pe vreme ploioasă, tre-
buia aleasă ruta Dumbrăvița-Timișoara-Ghiroda-
Aerodrom, pe o distanță de 25km. 

Din anul 1962 au intrat în dotarea unității avi-
oane de interceptare supersonice de tip MIG-21, 
de la F13 la MF.

Unitatea a fost desființată în 2003, când avioa-
nele MIG23 și UB au fost lăsate definitiv la sol. 

Astăzi, mai există un avion MIG-23, cu indi-
cativul 222 și un IAR 93, fabricat la Craiova. În 
locul de unde odinioară își luau zborul avioanele 
MIG, Forțele Aeriene Române mai păstrează doar 
escadrila 712 Giarmata pentru elicoptere. Se pot 
vedea aici elicopterele IAR 330 Puma.

regimentul 93 Aviaţie 

După ce s-a calificat în turneul final al 
Campionatului Național FRH de hand-

bal feminin pentru junioare V, jucătoarele an-
trenate de doamna Doina Picu au evoluat în 
cadrul ediției 2017 a „Festivalului Național de 
Minihandbal”, organizat la Râmnicu Vâlcea, în 
Sala Traian. 

Fetele au reușit să se califice în urma me-
ciurilor din semifinale cu: Vulturii București, 

CSM Ploiești, Traian Vuia Reșița, Pegasus Târ-
gu Mureș, Pheonix Baia Mare, CSS Vaslui și 
United Galați, echipe mari, echipe grele. 

Finala a avut loc în perioada 5-8 iunie, unde 
au participat 16 echipe, cele mai bune din țară. 
Ne mândrim cu rezultatele bune pe care le-au 
obținut jucătoarele noastre și sperăm la cât mai 
multe victorii.

CS Leu Giarmata în finala naţională la Handbal Junioare V

Pagină realizată de Jovana STAN

2015: inaugurarea fabricii Hamilton Central Europe 
la Giarmata

Din cartea noastră de istorie
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Pilda creştină

Vă prezentăm o pildă a înțelepciunii orto-
doxe pe care cu siguranță o veți prețui:

mama adevărată
Pe vremea înţeleptului împărat Solomon tră-

iau două femei. Amândouă erau sărace şi locu-
iau împreună în aceeaşi casă. Amândouă aveau 
copii la sân. Noaptea, în somn, o femeie s-a su-
cit peste copilul său şi l-a sufocat. Ea s-a trezit 
şi a văzut că pruncul ei este mort. S-a uitat la 
vecina ei, care dormea liniştită cu copilul lângă 
ea. I-a luat încet copilul care dormea şi l-a pus 
în locul lui pe cel mort.

Dimineaţa, cealaltă femeie s-a trezit cu gân-
dul să-şi hrănească copilul, dar, când a privit 
- copilul era mort, şi îndată şi-a dat seama că 

acela nu-i copilul ei.
I-a spus vecinei:
- Acesta nu-i copilul meu, ci al tău. Ia-l îna-

poi, iar mie să-mi dai copilul meu.
Iar vecina i-a răspuns:
- Nu-i adevărat: acesta e copilul tău, iar al 

meu, iată, trăieşte.
Şi femeile s-au certat. S-au adunat oamenii. 

Multă vreme s-au certat femeile şi nu putea ni-
meni să le facă dreptate, pentru că nu ştiau care 
dintre ele spune adevărul. Femeile au luat co-
pilul mort şi pe cel viu şi au mers la judecata 
împăratului Solomon.

Una plângea şi cerea:
- Dă-mi copilul meu!
Iar cealaltă zicea:

- Nu ţi-l dau! Acesta-i copilul meu, iar al tău 
este cel mort.

Ascultându-le, împăratul Solomon a chemat 
un ostaş din strajă şi i-a zis:

- Taie copilul viu în două şi dă-le câte o ju-
mătate la fiecare.

Când a auzit aceasta, mama copilului viu a 
căzut la picioarele lui Solomon şi l-a rugat:

- Dă-i ei copilul! Numai să fie viu. Nu porun-
ci să-l taie în două!

Iar cealaltă femeie a zis:
- Împăratul a judecat bine: să nu-ţi rămână 

nici ţie, nici mie copilul.
Astfel a aflat împăratul Solomon care dintre 

femei era mama pruncului viu şi a poruncit să 
i-l dea ei.

Primăria remetea mare recompensează performanţa

„Investim în performanță” este un proiect prin 
care Primăria și Consiliul Local Remetea Mare 
își propune să recompenseze cei mai buni elevi 
ai Școlii Gimnaziale Remetea Mare, cei care au 
reprezentant comunitatea la concursuri și olimpi-
ade, care au adus premii și care au rezultate bune 
la învățătură. Într-o primă etapă a acestui proiect, 
Primăria a oferit acestor elevi o excursie pe tra-
seul Peleș-Bran-Râșnov, unde aceștia vor avea 
parte de relaxarea binemeritată, dar și ocazia de 
a-și îmbogăți cultura generală cu istoria bogată 
a acestor locuri. Pe această cale, doamna direc-
tor a Școlii Gimnaziale Remetea-Mare transmite 
mulțumiri Primăriei, domnului primar Ilie Golubov și domnului viceprimar Vasile Boșoschi.

Jovana STAN

Ziua Copilului a venit cu o 
surpriză din partea administraţiei

Chiar înainte cu o zi înainte de 1 iunie, s-a 
montat covorul PVC multisport în sala de 

sport a Școlii Generale Remetea Mare. Cu această 
ocazie, domnul primar Ilie Golubov și domnul vi-
ceprimar Vasile Boșoschi le urează tuturor copiilor 
La mulți ani și bucurii nenumărate!

Jovana STAN

 Ing. Emilian DrăghIA

Un om tânăr înseamnă 
speranță, dinamism, 

amabilitate pentru dialog și  
nu în ultimul rând, un inter-
locutor plăcut, atunci când 
școala a fost făcută temeinic. 
Adică, exact omul cu care am 
purtat dialogul de mai jos.

Domnule Emilian Dră-
ghia, ținând seama de as-
pectul interegional al jurna-

lului „Banatul”, vă rog, pentru cititorii noștri, să 
vă prezentați succint întru mai buna cunoaștere a 
domniei voastre.

4Mă numesc Emilian Drăghia, am 38 de ani 
sunt căsătorit și am 2 copii, o fetiță de 7 ani și un 
băiat de 2 ani. Sunt absolvent al U.S.A.M.V.B.T. 
specializarea Arhitectura Peisajului.

În prezent sunt angajat în cadrul Administrației  
Bazinale de Ape Banat, în funcția de inginer. Din 
anul 2012 ocup și funcția de consilier local în cadrul 
Consiliului Local Remetea Mare.

M-am născut și am crescut în această locali-
tate, asfel încât pot spune că îi cunosc pe oame-
nii acestor locuri, precum și problemele cu care 

aceștia se confruntă. 
Reprezentați, la nivel local, cel mai mare par-

tid politic post decembrist al României. Cărui fapt 
credeți că se datorează succesul fulminant al aces-
tui partid la alegeri?       

4Sunt membru PSD din anul 2006  și 
președintele Organizației  locale  PSD Remetea 
Mare din anul 2010. Eu cred că succesul PSD de 
la alegerile parlamentare din  decembrie 2016 se 
datorează unei informări corecte a cetățenilor 
cu privire la motivele economice și sociale din 
care pot enumera:

• Reducerea TVA prima dată la alimente de 
la 24% la 9%, și apoi la toate produsele de la 24% 
la 20 %.

• Creșterea salariului minim pe economie de 
la 700 lei  la 1250 lei.

• Majorarea punctului de pensie.
PSD, prin măsurile adoptate până în prezent, 

dovedește că este un partid în slujba cetățenilor 
și pentru cetățeni.

Care sunt principalele realizări  ale 
administrației pe care o susțineți în arealul comu-
nei Remetea Mare, în ultimii ani?

• Asfaltarea a 90% din străzile din comună.

• Extinderea rețelei de alimentare cu apă în 
Remetea  Mare și Ianova.

• Pietruirea DC 62 Ianova Bencecul de Sus - 3,8 km.
• Pietruirea DC Ianova la Acumulare Ianova.
• Construirea și amenajarea corpului de clădi-

re de la școala Remetea Mare.
• Amenajarea a 2 locuri de joacă pentru copii.
• Construirea și amenajarea Postului de Poliție.
Și enumerarea ar putea continua...
Sunteţi un om tânăr, e firesc să vă întreb în ce măsu-

ră sunteți alături și determinați prin poziția de consili-
er activitatea sportivă a tinerilor din comună?

4Activitatea sportivă a tinerilor din comună 
reprezintă una dintre prioritățile administrației 
locale, făcându-se investiții în două baze spor-
tive, de asemenea a fost construit un corp de 
clădire la Remetea Mare, în curtea școlii, care 
la parter are amenajată o minisală de sport. Au 
fost sprijinite cu tot ce a fost necesar  cele două 
echipe de fotbal din comună.

 Iar până la sfârșitul anului vor fi finalizate lu-
crările la două terenuri sintetice multisport.

Sportul o prioritate a administraþiei locale

Interviu realizat de
Ionela-Flavia FANu

- va urma -
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Pagină realizată de Jovana STAN

Nume de referință ale tenisului de masă, 
Adina Diaconu și Nicoleta Huszar, au 

primit în premieră titlul de cetățean de onoare 
al comunei Dumbrăvița în cadrul unui eveni-
ment solemn, în Sala de Consiliu a Primăriei 
Dumbrăvița.

În urma unei ședințe extraordinare s-a ho-
tărât să se confere pentru prima dată în istoria 
comunei titlul de cetățean de onoare celor două 
reprezentante de marcă ale tenisului de masă.

Ședința extraordinară a fost deschisă de 
consilierul local Ionel Samfira, care mai apoi a 
dat cuvântul domnului primarul Victor Malac, 
domnului viceprimar Arpad Miklos, dar și al-
tor oficialități locale prezente la eveniment. La 

acest eveniment inedit au fost prezenți majori-
tatea  membrilor Consiliului Local Dumbrăvița, 

directorii Școlii Gimnaziale din Dumbrăvița și 
alți invitați de onoare. Înainte de înmânarea ti-
tlului, jurnalistul Adrian Cireap a făcut o scurtă 
prezentare a parcursului celor două glorii.

Domnul primar Victor Malac a avut onoarea 
de a înmâna diplomele de cetățean de onoare 
Adinei Diaconu și Nicoletei Huszar, care le-au 
primit cu emoție, bucurie și gratitudine, după 
care au luat cuvântul pentru a mulțumi celor 
prezenți.

Astfel, iată, autoritățile locale ale comunei 
Dumbrăvița dovedesc că le pasă de sportul ro-
mânesc și de sportivii consacrați care au făcut 
cunoscut numele nostru. 

Cetăţeni de onoare ai comunei Dumbrăviţa

Dumbrăvițenii au sărbătorit pe data de 4 iu-
nie hramul bisericii ortodoxe. Ruga a de-

butat cu tradiționala slujbă de Rusalii, care a reunit 
credincioșii în lăcașul domnului. După oficierea 

slujbei, reprezentanții autorităților locale în frunte cu 
domnul primar și cetățenii comunei au rupt colacul, 
așa cum o cer obiceiurile, și au întins o horă mare.

A urmat mai apoi petrecerea mult așteptată cu 

muzică bună, dans și mâncare tradițională și multă 
veselie alături de invitați. Petrecerea a continuat și 
în ziua de 5 iunie cu aceeași poftă de viață și veselie.

De rusalii, 
ruga dumbrăviţeană!

De Ziua Internațională a Copilului,  Pri-
măria Dumbrăvița împreună cu Consi-

liul Local  au organizat o serie de activități de-
dicate copiilor.  Ziua Copilului a debutat cu un 
turneu de minifotbal. Aici, însuși domnul primar 
a intrat pe terenul de joc, printre copii, cât să-
și amintească de inocența copilăriei, însă numai 
pentru a da startul competiției. Apoi, în parca-
rea de la Sala Polivalentă a avut loc concursul 
de biciclete și role, după care sub îndrumarea 
doamnei Nicoleta Huszar, jucătoare de marcă, 
s-a desfășurat turneul de tenis de masă. Activitatea sportivă s-a încheiat cu un turneu de handbal 
pentru copii. După cum vedeți, la Dumbrăvița viața sportivă se trăiește intens, copiii practicând o 
serie de sporturi de echipă. 

La finalul activităților sportive, toți participanții au primit diplome și premii, dar și recompense 
verbale din partea oficialităților locale.

Și pentru că a fost Ziua Copilului, în parcul central al comunei copiii au fost așteptați pe par-
cursul întregii zile cu multe alte surprize, jocuri și distracție.

1 Iunie sărbătorită cu jocuri şi 
concursuri sportive

Maratonul Toleranței are ca scop princi-
pal promovarea sportului școlar și adu-

ce în prim plan Ziua Europeană a Toleranței și 
Egalității de Șanse, sărbătorită la data de 30 mai.

La acest eveniment au participat elevi ai clase-
lor I-VIII de la școlile Generală 21 din Timișoara, 
Școala Generală Pișchia și Școala Gimnazială 
Dumbrăvița. Maratonul a fost organizat de către 
Școala Gimnazială din Dumbrăvița în partene-
riat cu Centrul Școlar pentru Educație Incluzivă 
„Paul Popescu – Neveanu” din Timișoara. 

Au alergat împreună copii cu și fără cerințe educaționale speciale, încurajând incluziunea so-
cială a celor cu probleme. Startul competiției a fost dat de domnul viceprimar Arpad Miklos, pre-
zent ca de obicei în sânul comunității. Competiția a fost susținută și de domnul director al școlii 
din Dumbrăvița, Adrian Nicola, dar și de Consiliul Local și Primăria Dumbrăvița care au oferit 
sprijinul material.

La finalul competiției copii coordonați de profesorii organizatori: domnul Corneliu Dragomir, 
doamna Violeta Gemene și doamna Cristina Dragotoniu, au primit diplome și medalii ca recom-
pensă pentru efortul și exemplul lor.

maratonul Toleranţei la a opta ediţie
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Din lumea sportului în lumea politicii. 
Acesta a fost parcursul edilului Brian 

Filimon. Apreciat de către colegi, suporteri, dar 
și de către adversari, acum a devenit primarul 
preferat al localnicilor din Măureni. Într-o scur-
tă discuție cu un coleg din lumea fotbalului, un 
alt tânăr competent care s-a dedicat lumii po-
litice, Claudiu Mihălceanu, viceprimar al co-
munei Giarmata, am aflat următoarele lucruri 
despre domnul Filimon: „Am fost coleg la fot-

bal cu domnul Brian Filimon. Este un om extra-
ordinar. Rar mi-a fost dat să văd un om atât de 
ambițios. Îl cunosc de aproximativ 10-15 ani, 
de pe vremea când juca la echipa de fotbal a co-
munei Șag. La vremea respectivă făcea naveta 
și venea la Măureni în fiecare zi, la antrenamen-
te. Eu aveam foarte mulți prieteni la Șag, unde 
l-am văzut jucând. Este și foarte talentat pe lân-
gă faptul că este ambițios, dovadă că a jucat la 
nivelul ligii a treia. A contribuit la promovarea 

echipei Politehnica Timișoara a suporterilor, a 
fost unul dintre artizani, un om care a creat o 
unitate. Cred că oamenii din comuna Măureni 
l-au cunoscut foarte bine și au făcut alegerea 
cea mai bună.” De asemenea, domnul Mihăl-
ceanu îi transmite primarului cărășan următorul 
mesaj:  „Eu îi urez mult succes, multă putere de 
muncă și când se va simți cu greutăți să fie la 
fel de perspicace și ambițios cum îl cunosc din 
lumea sportului!”

„Cred că oamenii din măureni au făcut alegerea cea mai bună”
Claudiu mihălceanu, viceprimarul comunei măureni

rugă mare în Banat!

De Rusalii, locuitorii localităților Măureni 
s-au bucurat de cea mai frumoasă rugă din 

județul Caraș-Severin de până acum. Două zile de 
spectacol de excepție oferite de către Primăria Mă-
ureni cu ocazia hramului bisericii ortodoxe.

Edilul comunei a insistat să se pună la punct 
absolut toate detaliile pentru o bună desfășurare a 
rugii bănățene și pentru ca cetățenii lui să se sim-
tă minunat. Astfel, întreaga echipă a făcut eforturi 
considerabile pentru a duce la sfârșit o serie de 
activități la timp și în bună ordine. Spre exemplu, 
platoul din fața Căminului Cultural pe care s-a ținut 
ruga localității Măureni a fost finalizat cu numai 
o săptămână înainte. Desigur, repararea lui a fost 
imperios necesară, însă venirea rugii a grăbit puțin 
lucrările: „De mult vream să amenajăm această 
zonă, atât pentru esteticul comunei, cât și pentru 
că ne era complicat să organizăm evenimente aici.

Am dorit foarte mult să îi dăm o utilitate mai 
complexă, și pentru evenimente, dar și pentru  a 
avea un spațiu de socializare, de joacă. Vrem să 
facem un platou mare, dublu decât era până acum, 
vrem să ne legăm de drumul comunal și să dăm 

spațiului și o utilitate de parcare, pentru că ducem 
lipsă de locuri de parcare în zona centrală. Ne-am 
gândit că este mai bine și logic ca cei care exe-
cută lucrările de canalizare să se ocupe în primul 
rând de această zonă, înainte de a moderniza acest 
spațiu, pentru a nu mai interveni ulterior”, a decla-
rat domnul primar Brian Filimon. S-a lucrat para-
lel la platoul din fața căminului, dar și interiorul 
lui, lucrările absorbind nu mai puțin de două sute 
de mii de lei, bani proveniți din bugetul local.

mândru mi-s că-s bănăţan!
După oficierea solemnă a slujbei de Rusa-

lii, ruga și-a intrat în drepturi, adunând pătimașii 
cântecului popular la joc, alături de goștii lor. În 
4 și 5 iunie, ocazie binevenită nu numai pentru 
cetățenii comunei, dar și pentru prietenii și rude 
din alte localități, dat fiind că zilele Rusaliilor au 
fost declarate nelucrătoare. Duminică, spectacolul 
a fost susținut de către îndrăgiții soliști Doriana 
Talpeș și formația, și Ramona Faur, iar luni de că-

tre mult iubitul interpret Perică Irimică Miulescu și 
formația, Miruna Lazea și, din nou, Ramona Faur, 
o adevărata euforie în rândul iubitorilor de folclor. 
Distracție, cântec, joc și voie bună, o atmosferă 
prietenoasă și veselă au pus stăpânire pe întreaga 
comună, echipa administrației primind mulțumiri 
pentru tot efortul depus.

Ansamblul comunei a fost de asemenea pre-
zent, oferind câteva reprezentații de clasă. Au fost 
perpetuate, prin dansurile lor, obiceiuri și dansuri 
vechi, semn că tradiția etniilor continuă la Mău-
reni, fiind respectate și promovate atât folclorul 
românesc, cât și al etniilor care astăzi sunt mino-
ritare, dar odinioară au marcat traseul istoric al 
localității. Invitatul special în materie de dans a 
fost Ansamblul Pialocka.

musafiri de seamă la rugă de seamă
Ruga de la Măureni a reunit goști de seamă, 

oficialități din Timiș și Caraș-Severin, totul prin 
efortul și prietenia edilului. Au onorat evenimen-
tul: domnul Silviu Hurduzeu, președintele Consi-
liului Județean Caraș-Severin; domnul Călin Do-
bra, președintele Consiliului Județean Timiș, ambii 
remarcând treaba bine făcută a domnului Filimon, 
perseverența și ambiția domniei sale. Tot la capi-
tolul oficiali îi amintim pe domnii: Adrian Torma, 
primarul orașului Moldova Nouă, Ion Iacob Da-
mian, primarul Vermeșului, Nicolae Beg, prima-
rul comunei Marga, Ion Rusu, primarul comunei 
Ezeriș, Marius Stoian, primarul comunei Birda. 

Toate s-au terminat cu succes, cu un mare sen-
timent de gratitudine al cetățenilor pentru întreaga 
echipă, mereu veselă și primitoare, pentru domnul 
primar Brian Filimon, care a transferat ambiția și 
determinarea de care a dat dovadă în lumea spor-
tului înspre domeniul administrativ, și pentru dom-
nul viceprimar Cornel Niță, un tânăr economist, 
riguros, cerebral și perfecționist. 

În câteva cuvinte: un adevărat succes al noii 
administrații. Un succes în prefigurarea altui suc-
ces, deoarece pe 11 și 12 iunie urmează ruga satu-
lui Șoșdea, cu soliști de seamă ai muzicii bănățene.

Ionela-Flavia FANu
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
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Pagină realizată cu sprijinul doamnei director Camelia FOGAŞ

Balul portului popular, ediţia a V-a,Voiteg 2017

,,Bănățană mi-s dîn pustă
Șî port cotrânță îngustă
Cusută numa dă mână
Dă buna mea a bătrână.
În horă când să chicea 
N-or fost prîn sace ca ea
Ea cu taica la jucat
n-or avut păreche-n sat.”

,,Un popor care-şi uită tradiţiile este un po-
por sortit la pieire, de aceea le transmitem co-
piilor aceleşi datini, tradiţii, port popular ca să 
simtă cu adevărat că suntem români.”

Compus după reguli tradiţionale, acceptate 
de întreaga colectivitate, portul popular româ-
nesc, în ansamblul său, este de o remarcabilă 
unitate în ceea ce priveşte elementele sale fun-
damentale: materie primă, croi, dispunerea or-
namentelor, cromatică, fapt valabil şi pentru cel 
din judeţul Timiş.

Formele vechi ale costumului popular, cu 
tradiție, s-au păstrat în familiile bănățenilor 
nu doar pentru valoarea lor materială – erau 
confecționate din materiale scumpe și rare, 
precum mătasea și firul de aur și argint – ci și 
pentru valoarea memorială pe care o aveau în 
conștiința urmașilor. Aceștia puteau oricând să 
arate cine le-au fost străbunii, ce statut econo-
mic au avut și de ce prestigiu s-au bucurat de 
prestigiu în comunitate.

 De la naștere până la moarte, costumul po-
pular însoțește omul în toate evenimentele sale, 

fiind un purtător de simboluri.
Înveșmântați cu mândrie în deosebitul port 

tradițional de sărbătoare, bănățenii au contri-
buit conștient la completarea artei populare 
românești și europene, cu piese și repertorii de-
corative spectaculoase, de un fast extraordinar. 
Admirate pentru coloritul lor rafinat, cu tonuri 
atent asociate și pentru expresivitatea motive-
lor decorative, costumele populare bănățene au 
devenit astăzi mesageri/ambasadori ai valorilor 
culturale în întreaga lume.

Ca un omagiu adus celor care ne-au lăsat 
drept moștenire portul popular, la începutul 
lunii iunie am organizat Balul Portului Popu-
lar, ajuns deja la a cincea ediție.  Balul Portu-
lui Popular de la Voiteg a adunat peste 270 de 
copii care aparţin unor renumite ansambluri 
folclorice din zonă și din Caraș-Severin: An-
samblul Bocșana și Ansamblul Berzobis din 
Caraş-Severin, Ansamblul Ghilăzana și Ghi-
lăzana Junior din Ghilad, Ansamblul Tolvă-
geana din Livezile, Ansamblurile Voitegeana 

şi Voitegeana Junior din Voiteg, cât și elevi 
solişti şi recitatori de la Şcoala Gimnazială 
Birda. Un spectacol minunat, plin de culoare 
și istorie. Copiii au încântat un public numero-
us cu spectacolul bine pus la punct sub îndru-
marea unor instructori coregrafi de excepţie: 
Stela Anghel, Floarea şi Grigore Munteanu de 
la Ansamblul Banatul din Timișoara, Daniela 
Jicherean, Tavi Peptănar şi Ilie Ciurcia din Ca-
raş-Severin. 

În cadrul reprezentațiilor, ansamblurile au 
prezentat tradiţiile și obiceiurile locurilor de 
unde provin, fiecare cu nuanțe și elemente pro-
prii. Printre multe altele, ne-au prezentat ,,In-
tratul fetelor în joc" - adică prima zi de joc a 
tinerelor fete la ruga bănățeană, ,,Balada Oilor” 
- cu tristețea ciobanilor care și-au pierdut mioa-
rele,  ,,Nunta bănățeană”, cât şi dialogul dintre 
câmpie și munte.  A fost un regal al dansului şi 
costumului popular.

De asemenea, vă mai spunem că Ansam-
blul Voitegeana, ansamblul nostru de suflet, a 
participat la o serie de evenimente printre care 
amintim unul dintre cele mai mari evenimente 
ale spațiului cultural timișan: Festivalul Zilele 
Veverițelor de la Buziaș. Aici Ansamblul Voite-
geana și Ansamblul Voitegeana Junior au oferit 
un spectacol de excepție în fața a mii de spec-
tatori. Reprezentațiile au fost pregătite sub în-
drumarea instructorului coregraf Stela Anghel. 
Iar Claudiu Petrovici și Rianna Olaru au recitat 
dulcele grai bănățean în câteva poezii reprezen-
tative zonei noastre.
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Pagină realizată de Jovana STAN

Vizită la Karlsruhe

Oficialitățile 
l o c a l i t ă ț i i 

Biled au întreprins re-
cent o vizită în orașul 
Karlsruhe, unde au 
fost primiți cu brațele 
deschise. Karlsruhe 
este al treilea oraș ca 
mărime în Baden-
Württemberg după 

Stuttgart și Mannheim. Ca și curiozități despre 
orașul german, vă putem spune că este re-
numit în Germania drept capitală a interne-
tului, deoarece aici sunt doi mari furnizori 
de servicii internet. Regiunea Tehnologică 
din Karlsruhe promovează împreună cu alte 
orașe din regiune industria high-tech. Circa 
20% din forța de muncă din regiune este cu-
prinsă în domeniul cercetării, aceasta fiind 
o bază importantă pentru industria de înaltă 
tehnologie. Tot aici se află cea mai mare rafinărie 
de petrol din țară. În anul 1886 pe străzile din 
oraș a mers primul automobil. Dar să vă spunem 

mai multe despre evenimentul prilejuit cu vizita 
bilezenilor acolo.

Cunoașteți deja îndelungata tradiție a relației 
cu șvabii plecați odinioară din Biled. Ei vin peri-
odic cuprinși de dorul pentru locurile copilăriei, 
dar și cu curiozitatea despre modul în care evo-
luează comuna. Ansamblul comunei nu a uitat 
să ducă mai departe obiceiurile nemților, dan-
sul, muzica și portul lor colorat. Astfel, s-a ivit 
ocazia unei înfrățiri cu orașul Karlsruhe, ai că-
rui reprezentanți stimează comuna și oamenii ei 

pentru tot ceea ce fac și pentru respectul reciproc 
încă viu între etnii. 

Ei au mai vizitat comuna, cu ocazia Zilelor 
Biledului. Bilezenii au vizitat nemții recent și 
au fost întâmpinați cu fast și mare bucurie. Au 
participat la un festival de excepție și au venit 
acasă cu o serie de impresii plăcute, dar și cu 
noi idei. Festivalul a cuprins tradiționala para-
dă a costumelor, asemănătoare cu ce vedem în 
Banat, un concert al fanfarelor, dans tradițional 
și modern, muzică live, tradiție și voie bună. An-
samblul Billeder Heiderose a oferit un spectacol 

de neuitat. Reuniunea dată în cinstea românilor 
i-a avut ca principali actori pe domnii primari ai 
părții germane: Frank Mentrup, Michael Obert, 

Jürgen Stober, iar de partea românilor, pe 
edilul Cristian David și domnul viceprimar 
Gheorghe Baba.

Pe lângă participarea la festival, 
reprezentanții noștri au vizitat diferite 
obiective turistice, instituții și au discutat 
cu omologii lor despre cele mai noi dome-
nii de interes ale administrațiilor locale.

Cu siguranță a fost o bună oportunitate 
pentru reprezentanții administrației comunei Bi-
led pentru a întări relația de prietenie între comu-
na lor și orașul Karlsruhe.

Câştigătorii Cupei româniei pe Timiş!

Băieții lui Iulian Tăut au făcut o fi-
gură frumoasă la Deta, unde echipa 

lor, Voința Biled, a înfrânt echipa ASO Deta, 
câștigând finala Cupei României pe Timiș cu 
scorul de 1-2.

Iată declarația antrenorului echipei învingă-
toare: „Suntem extraordinar de fericiți… Cred 
că aducem multă mândrie comunei pe care o 
reprezentăm! Le mulțumim tuturor celor care 

au fost alături de noi. Vreau să-i felicit în speci-
al pe băieți, care au fost extraordinari şi au fost 
foarte determinați. Și care au făcut sacrificii 
greu de înțeles pentru mulți oameni din fotbal! 
Sunt foarte fericit, nu îmi vine să cred ce am rea-
lizat, chiar la primul an de când sunt antrenor 
pe banca tehnică. A fost un meci greu, cu multă, 
multă determinare, atât din partea noastră, cât 
și a gazdelor. Felicit și echipa din Deta, care 
va face față cu brio în liga a IV-a. Eu de obicei 
nu comentez arbitrajul, dar s-a ridicat la nivelul 
jocului, pot să zic că a fost imparţial, chiar dacă 
a avut unele greşeli, însă este omeneşte, nu a in-
fluenţat rezultatul, greşeli omeneşti. Ne dorim 
să trecem și de următoarea etapă! Mentalitatea 
noastră, cu care ne-am obișnuit până acum, nu 
ne lasă să ne obișnuim cu ideea că am terminat. 
Vom vedea și vom pregăti meciul, atunci când 

va fi cazul…” 
Un rezultat excepțional care îi bucură pe 

bilezeni și în special pe domnul primar David, 
suporter înfocat al echipei sale, care nu ratea-
ză meciurile echipei decât atunci când treburile 
administrative îl obligă. De asemenea, le trans-
mite băieților felicitări și îi încurajează, asigu-
rându-i că vor primi sprijin în continuare.
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ruga bănăţeană a încins atmosfera la Deta!

La cincizeci 
de zile după 

Paște şi zece zile de la 
Înălțare, în duminica a 
opta, întreaga comuni-
tate ortodoxă română 
sărbătorește Pogorârea 
Sfântului Duh, Cinci-
zecimea sau, așa cum 
e mai cunoscut tuturor, 

Rusaliile. Astfel că mai multe biserici din Banat 
şi-au sărbătorit hramul de Rusalii. Această săr-
bătoare este şi hramul Bisericii Ortodoxe Româ-
ne din Deta, ocazie cu care orașul sărbătorește 

Ruga. Bănățenii, oameni gospodari, s-au pregă-
tit din timp ca să-și poată primi goştii așa cum se 
cuvine. Orașul a fost aranjat pentru sărbătoare, 
s-a tuns iarba, s-au văruit pomii și bordurile, iar 
stâlpii pentru iluminat stradal au fost împodobiți 
cu ghivece cu flori, făcându-se totodată curățenie 
generală în parcul orașului, Parcul Anton Kra-
tzer, acolo unde locuitorii din Deta s-au adunat 

pentru a se bucura de mult aşteptata rugă bănă-
ţeană, organizată de către Primăria şi Consiliul 
local al oraşului Deta în colaborare cu Centrul 
Cultural. Ruga bănăţeană a luat startul sâmbătă, 
3 iunie, după slujba de la biserică, începând cu 
orele 19, când locuitorii oraşului au fost invitaţi 
să petreacă alături de solista Oana Rus şi inter-
pretul Aurică de la Timişoara şi formaţia sa. Du-

minică, 4 iunie, începând cu orele 17, petrecerea 
a continuat cu cântăreţii Zorica Savu, Ion Luca 
Jurjescu, Alina Trastău şi Gabi Zaharia, localni-
cii terminând jocul târziu în noapte, bucuroşi de 
momentele frumoase care i-au adunat laolaltă.

Ada mAxIm

Liceul Deta şi-a sărbătorit absolvenţii şi premianţii

Liceul Tehnologic „Sf. Nicolae” din Deta se mândreşte în fiecare lună cu elevii lui. Activitățile 
pe care le-au întreprins profesorii în colaborare cu școlarii au fost diverse, luna mai fiind 

dedicată tezelor și diverselor concursuri școlare.
O inițiativă admirabilă a fost acordarea premiului  „Georg Konig”  celui mai bun elev la fizică 

din promoția 2016/2017, şi anume Vișan Minel, pregătit de doamna profesoară  Violeta Lăcătușu, 
acesta obţinând  menţiune la concursul  de fizică „Constantin Sălceanu”, organizat de Universitatea 
de Vest din Timișoara.

O altă elevă merituoasă este și chimista Herișanu Oana, care a obținut premiul I la concursul  
„George Ostrogovich” organizat tot de Universitatea de Vest, coordonată fiind de doamna profesoa-
ră Jilavu Ana, care spune despre eleva ei că „a dat dovadă  de gândire critică dezvoltată, de manifes-
tări morale autonome,  de competențe de rezolvare a unor probleme, de formulare a explicațiilor și 
de stabilire a unor corelații relevante, fiind un adevărat model pentru colegi”.

Un alt motiv de sărbătoare a fost încheierea cursurilor pentru elevii claselor terminale: a  XII-a 
U, a XII-a R, a XII-a S, a XII-a A, a XII-a B, cei mai mari dintre elevi  participând la tradiționala 
defilare ce caracterizează sfârșitul de an școlar în Deta. Foștii școlari au purtat  costumații în culori 
vesele, diferențiate în funcție de clasă, dar alese de ei. Cântând „Gaudeamus”, coloana a traversat 
centrul orașului, pentru ca absolvenţii să poată saluta mulțimea adunată spre a-i admira. În faţa 
Primăriei, dar și a Școlii Gimnaziale din oraş, tinerii au fost întâmpinați de oficialități și felicitați. 
Careul principal, ce marchează încheierea studiilor liceale, a fost deschis printr-un discurs ținut de 
doamna director, Morariu Letiția, continuând cu premierea elevilor și reîntâlnirea în clase pentru 
ultima oră de dirigenție. Se poate spune că atmosfera de sărbătoare, reușita profesională și căldura 
sufletească ne-a însoțit și în această lună la Deta, pentru că doar așa, prin dăruire și perseverență, se 
pot realiza lucruri durabile și valoroase, care să susțină prestigiul școlii noastre.

Prof. Cristina VâLCEA

Deta, un oraş mai curat!

Din dorinţa de a avea un oraş curat, ca în 
fiecare an, Primăria oraşului Deta a în-

cheiat convenţia de participare la implementarea 
proiectului Ziua Europeană a Curăţeniei “Let`s 
Clean Up Europe 2017”, aflată la a IV-a ediţie, 
care s-a desfăşurat în 13 mai. La acţiune au luat 
parte mai multe asociaţii şi cetăţeni care au dorit 
să fie voluntari în acest proiect, participând, între 
orele 9 şi 14, la ecologizarea oraşului şi a dru-
murilor de acces, a albiei pârâului Birdeanca şi 
a canalelor de pe raza U.A.T, etc. După această 
mobilizare a participanţilor, Deta este acum un 
oraş mai curat.

Ada mAxIm
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Obiective îndrăzneţe prind contur la Topolovăţu mare

Anul acesta, printr-o mai bună coordonare 
a activităţii de atragere de fonduri struc-

turale, se pun în operă lucrări de mare importanţă 
pentru comunitatea locală. Bunăoară, la Iosifalău, 
se asfaltează toate străzile, iar la Topolovăţu Mare 
şi Şuştra au intrat bani din fonduri europene pentru 
asfaltarea străzilor ce leagă între ele unităţi econo-
mice, instituţii publice şi private. Proiectul privind 
construcţia unui pod nou peste râul Bega la Ictar-
Budinţ a fost, în fine, aprobat, ceea ce înseamnă 

că se licitează lucrarea şi, posibil, chiar să înceapă 
lucrările în acest an. Spre toamnă, vom avea două 
pieţe, ne spune primarul Ovidiu Doţa, precum erau 
odinioară în Topolovăţu Mare: una agro-alimen-
tară, în apropierea căminului cultural, iar cea de 
animale, pe drumul ce duce spre gară.

Continuă, de asemenea, lucrările de moderniza-
re a căminelor culturale, a grădiniţei şi a şcolii din 
Ictar-Budinţ, a iluminatului public prin înlocuirea 
corpurilor existente cu unele pe bază de LED, cu 
lumină albă, mai economice şi mult mai fiabile.

Două mari lucrări, de importanţă vitală, sunt 
canalizarea şi introducerea gazului metan la con-
sumatorii casnici, la instituţii publice şi la firme 
private. În cazul celei dintâi este pe rol licitaţia, iar 
în privinţa gazului metan, s-a întocmit documenta-
ţia, urmând să fie operaţională, mai mult ca sigur, 
anul viitor.

Sunt repere importante ale preocupărilor Con-
siliului Local şi Primăriei în vederea grăbirii rit-
mului de a ne racorda la civilizaţia vremurilor de 
azi.

mirela EFSEI

„Lada cu zestre” i-a adus în prim 
plan pe micii artişti ai comunei

Festivalul-concurs „Lada cu zestre” a 
adunat și la această a unsprezecea ediție 

numeroase tinere talente și cei mai buni artiști ai 
județului. Calificați în etapa județeană a concursu-
lui, tinerii talentați ai comunei Topolovățu-Mare 
nu au venit cu mâna goală. Grupul de recitatori în 
grai bănățean, format din Amalia Briscan, Karina 
Paralescu și David Gurban au obținut drept recom-
pensă pentru eforturile lor mențiune, lucru nu foar-
te mare, dar nu mic, care îi încurajează să continue 
în demersul lor artistic.

Jovana STAN

Profesoara

Doamnă, e bine cum am făcut aici? Aproape că ignoră prezenţa mea. De 
patru ani, de când ea este zâna lor cea bună, îmbrăţişându-i cu inima şi 

cu mintea. - Doamnă, îmi arătaţi cum să continui acest exerciţiu? – Îmi spuneţi, 
vă rog, dacă e bun desenul şi dacă e nevoie să adaug ceva? Intru în atmosferă 
şi mă las furat de vraja elevului care am fost, fascinat de învăţătoarea mea. Cea 
mai bună şi mai ştiutoare dintre toţi. Copiii aceştia sunt preocupaţi să nu-i iasă 
din cuvânt, pentru că ea este bună cu ei şi le ştie pe toate. O sorb din priviri şi 
îşi doresc să facă totul ca la carte, ca ei să îi placă; acesta fiind argumentul că 
aşa e bine, că va plăcea oricui. Ea este reperul binelui, este persoana cea mai 
competentă din lume. Aşa i-a spus, odată, un puşti, simţind că era cazul să se 

explice. Sunt uimit de ceea ce văd şi aud în jurul meu, în clasa a IV a şcolii din Topolovăţu Mare.
Comunicăm şi din priviri. Uneori, mai bine decât prin cuvinte. Unii spun că am avut noroc de copii 

excepţionali şi, desigur, au dreptate. Copiii aceştia chiar sunt minunaţi.” Ceea ce Ane-Maria Dane - în-
văţătoarea devenită, prin completarea studiilor, profesor la ciclul primar - nu îmi spune este că fiecare 
serie de elevi devin excepţionali şi prin strădania sa, sub unduirea glasului şi-a sufletului ei frumos, 
complinind darul de la Natură al fiecăruia. Aceasta este a patra „serie” ce se pregăteşte să-şi ia zborul 
spre clasele gimnaziale, iar, mai apoi, avântul decisiv în viaţă.

Aş fi preferat să umplu câteva pagini în notesul meu, dar n-am reuşit să fac asta. Am înmagazinat 
totul în minte şi am trecut prin suflet câte am auzit şi am văzut. E o poezie scrisă măiastru, eu doar am 
transpus-o în proză. Închid carneţelul, îmi pun geanta pe umăr, mă înclin în faţa profesoarei, a micilor ei 
discipoli şi mă retrag. Reverenţă, Doamnă a primilor paşi în viaţa de elev şi de OM! Descopăr o realitate, 
nu o poveste. Viaţa bate literatura. Fie-vă bine, Dăscăliţă!

Constantin JICHŢA

ruga de la Cralovăţ, cum n-a fost de 27 de ani

Aşezat pe o coa-
mă de deal, cu 

pădurea scuturându-şi 
floarea pe acoperişurile 
caselor, îmbălsămând 
aerul acestui sat sârbesc 
de un pitoresc aparte, 
Cralovăţul simte povara 
anilor. „Vă urez bun ve-
nit la sărbătoarea satului, 
dragi consăteni şi musa-
firi, înfrăţiţi în bucuria 

de a renaşte spiritual de bună convieţuire între români şi sârbi, aşa cum a fost 
dintotdeauna! Vă invit să urmăriţi programul de dansuri susţinut de forma-
ţiile copiilor din Iosifalău şi Topolovăţu Mare, apoi să ne prindem cu toţii în 
hora veseliei, în semn de fraternitate”, a fost mesajul primarului Ovidiu Doţa, 
îmbrăcat în frumosul laibăr bănăţean.

Au dat culoare şi voioşie sărbătorii minunaţii dansatori, copiii aceştia care 
se formează, iată, în spiritul bunei înţelegeri, al respectului pentru tradiţie şi 
pentru istoria comună. În continuare, pe acordurile muzicii venite din ţara 
vecină, sătenii s-au pornit la dans, aşa cum se distrau ei cu mulţi ani în urmă. 
Prezentul s-a contopit cu tradiţia şi cu istoria. Spre bucuria tuturor.

Aurora DumA

Din Topolovăţ la rege

Fiu al Ictarului, născut la 16 ianuarie 1875 în familia lui George şi 
Cristina Georgevici, dr. Lucian Georgevici va face o strălucită cari-

eră în administraţie. Va ajunge de două ori primar al celui mai mare oraş din 
Banat, Timişoara: prima dată între 31.08.1922 şi 17.04.1926, iar a doua oară 
între 21.09.1927 - 12.01.1929. În primul său mandat s-a petrecut prima vizită 
în Banat a regelui Ferdinand Întregitorul. La 8 noiembrie 1923, primarul Lu-
cian Georgevici se adresa prin presă populaţiei oraşului:

 „Pentru ca populaţia oraşului Timişoara să-şi poată exprima în mod demn 
expresiunea omagiului ei faţă de iubiţii suverani ai ţării, invit populaţia să îm-
podobească casele, prăvăliile, balcoanele şi ferestrile, în timpul înaltei vizite, 
cu steaguri naţionale, covoare, draperii şi flori, mai cu seamă în stradele prin 
care trece cortegiul.

Asemenea, începând de Duminică 11 crt. ora 8 seara, să se ilumineze, în 
onoarea înalţilor oaspeţi, toate ferestrile şi vitrinele prăvăliilor. Totdeodată, 
rog populaţia oraşului să participe în număr cât mai mare la serenade şi re-
tragerea cu torţe ce va avea loc, în onoarea înalţilor oaspeţi, Duminică la ora 
9 seara, în faţa palatului Prefecturei judeţului. Sunt convins că populaţia ora-
şului Timişoara, fără deosebire de naţionalitate şi religie, conform vechiului 
renume, va da expresiunea devotamentului, dragostei şi loialităţii ei faţă de 
iubiţii noştri suverani”.

Iar la 11 noiembrie 1923, acelaşi primar al Timişoarei îl întâmpină cu pâi-
ne şi sare pe Regele Ferdinand I pe peronul Gării Domniţa Elena, împodobit 
cu „covoare naţionale, verdeaţă, flori şi plante tropice, iar pe jos cu preţioase 
covoare de Smyrna”.

Dinu BArBu
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Balada românească

Dragi elevi ai școlii comunei noastre, V.V. Delamari-
na, chiar dacă se apropie vacanța, vă reamintesc că 

balada este o specie a epicii folclorice, în versuri. Termenul a 
fost introdus de V. Alecsandri, în 1852, în culegerea sa Poezii 
poporale. Balade - Cântice bătrâneşti - adunate şi îndreptate, 
substituindu-l denumirilor populare cântec bătrânesc, cântec 
haiducesc sau cântec vitejesc.

În folclorul românesc, balada cunoaşte trei forme de exis-
tenţă distincte:

Balada nuvelistică, de o mai mică întindere, are un carac-
ter liric mai pronunţat şi este cântată de ţărani. Este răspândită 
în Transilvania şi în nordul Moldovei şi circulă pe melodii de 
cântec sau chiar de doină în Maramureş.

Balada cu funcţie de colindă (în Transilvania) sau de plu-
guşor (în Moldova) este adaptată funcţiilor specifice acestor 
specii. În timp ce în baladă naraţiunea reprezintă un scop în 
sine, în colindă naraţiunea este un pretext pentru realizarea 
unui scop ritualic. Din această diferenţiere funcţională rezultă 
tratarea şi dezvoltarea diferită a aceloraşi motive în cele două 
specii. În colindă acţiunea este de obicei redusă la datele esenţiale. Atunci când se recurge la un text de 
baladă pentru îndeplinirea funcţiei de colindă, acesta este mult scurtat, uneori degradat. Când este urată, 
textul se conservă mai bine, căci şi pluguşorului îi este proprie desfăşurarea amplă a naraţiunii.

Clasificări mai recente disting balade legendare, vitejeşti (voiniceşti, haiduceşti), de conflict familial şi 
social şi istorice sau balade fantastice, vitejeşti (ciclul cotropitorilor turci, tătari, haiducii, hoţomanii), păs-
toreşti, despre Curtea feudală, familiale şi jurnale orale. După alte criterii, textele au fost grupate în balade 
legendare, păstoreşti, cântece istorice sau de Curte, antiotomane, antifeudale, familiale. În sfârşit, pornind de 
la cadrele structurale de gândire şi mentalitate, au fost împărţite în balade aparţinând gândirii şi mentalităţii 
mitice (sau magice), gândirii şi mentalităţii eroice, gândirii concrete şi comportamentului realist.

Prof. Oana ACHImESCu

Ioan SImA - viceprimarul comunei Victor Vlad Delamarina

Puțin timp de 
când fruntașii 

administrației comunei 
Victor Vlad Delamarina 
au făcut ceea ce în șah se 
numește „rocadă”.  Am stat 
de vorbă cu fostul primar, 
actual viceprimar, domnul 
Ioan Sima, un interlocutor 
grozav și o minte ascuțită:

Domnule viceprimar, e o bucurie să vă văd! 
Ne reîntâlnim la Victor Vlad Delamarina, dum-
neavoastră cu aceeași experiență sau poate mai 
multă…Ceea ce vreau să vă întreb este ce s-a mai 
întâmplat în ultimele luni de la alegeri?

4Pot să vă spun că s-a produs o schimbare 
în bine și am să vă motivez  afirmația: în primul 
rând lucrurile au evoluat bine în ceea ce privește 
infrastructura, s-a obținut autorizația pentru 
construirea unui teren de sport cu suprafața 
de joc sintetică, am reușit să îngrădim terenul 
de sport din satul Victor Vlad Delamarina, să 
construim o nocturnă, se va face un vestiar, 
astfel că vom crea toate condițiile pentru ca ti-
nerii noștri să facă sport. La fel se întâmplă și în 
celelalte sate, unde au început lucrările pentru 
amenajarea terenurilor de sport. Continuăm cu 
asfaltarea străzilor în comună și în special în sa-
tele Petroasa și Herendești, unde cel mai târziu 
în primăvara anului viitor vom începe lucrările, 
dat fiind că așteptăm și noi, la rândul nostru, să 
primim fondurile UE.

Așadar, am demarat niște proiecte frumoa-

se, pe care sperăm să le ducem la bun sfârșit. 
Comuna noastră merge chiar mai bine decât 
înainte. Avem sprijinul cetățenilor, ceea ce pen-
tru noi contează foarte mult și fapt pentru care 
le mulțumim.

Vă aflați pentru prima dată în ipostaza de vi-
ceprimar. Cum vedeți la îndelunga dumneavoas-
tră experiență ca primar activitatea actualului 
edil?

4 Sigur că activitatea actualului primar 
poartă cumva și o amprentă a mea. Am cola-
borat cu dumnealui opt ani, timp în care a fost 
viceprimar, a fost înainte și agent agricol și a 
lucrat mereu cu mine. Cunoștea așadar pro-
blemele comunei, modul în care se desfășoară 
activitatea administrativă, riscurile, precum și 
oportunitățile unei astfel de sarcini. Pot spune 
că este un om destoinic, deștept, care poate 
să facă față oricând oricărui fapt, motiv pentru 
care i-am acordat mereu sprijinul meu pentru a 
prelua destinele acestei comune. 

Aveți o colaborare la fel de bună ca în perioa-
da în care ați fost primar cu Consiliul Județean?

4Sigur că da. Colaborăm foarte bine. Deși 
este un primar la început de drum a dat dova-
dă de seriozitate, de inițiativă și determinare 
pentru ca localitatea în care s-a născut să ofe-
re condiții de viață decente tuturor cetățenilor 
săi. 

Aveți un mesaj în încheierea dialogului nostru 
pentru locuitorii comunei?

4Aș vrea să le transmit sănătate, să fie 
alături de Primăria Victor Vlad Delamarina 

și de Consiliul Județean Timiș, totodată le 
mulțumesc pentru sprijin. 

Aș vrea totuși să vă mai întreb: așteptați în 
continuare investitori?

4Sigur că așteptăm investitori. Chiar acum 
domnul primar s-a gândit să conceapă un nou 
PUZ atât la Victor Vlad Delamarina, cât și în sa-
tele Vișag, Herendești și Petroasa Mare.

Bănuiesc că le acordați și anumite facilități…
4Sigur că da! Pentru a sprijini tinerii dăm 

terenul la un preț să spunem simbolic, față de 
prețurile practicate pe piață. 

O să vă mai găsim pe terenurile de sport 
susținând tinerii?

4Tot timpul am susținut și voi susține acti-
vitatea sportivă. Și nu numai activitatea spor-
tivă, ci activitatea culturală în general. Și înce-
pem prin a organiza rugile în fiecare sat, fapt 
pentru care fondurile sunt deja alocate. 

Ce îmi spuneți despre activitatea școlilor din 
comună, având în vedere că sunteți tatăl unui di-
rector de liceu celebru în Banat?

4Fiind o comună aproape de municipiul Lu-
goj, la doar patru kilometri, vorba lui Victor Vlad 
Delamarina - „fugă de cal”, am asigurat numă-
rul de cadre didactice necesar desfășurării pro-
cesului instructiv-educativ la un nivel compe-
titiv. Avem și internat, și cantină, totul pentru 
copiii noștri.

Vă mulțumesc frumos!
4Doamne ajută!

Aºteptãm investitori 

Interviu realizat de
Jovana STAN

Sultanul Soliman şi negustorul

Su l t a n u l 
Soliman, 

după ce a cucerit 
Belgradul, se întor-
cea spre Constanti-
nopol. La intrarea 
în capitală, din ma-
rea mulțime care 
aștepta să aclame 
pe sultanul glorios, 
ieși disperat un bă-
trân, care s-a arun-
cat în genunchi îna-
intea lui Soliman, 
strigând să i se facă 
dreptate. Sultanul, 
văzându-l, îl între-

bă cu blândețe:
– Cine ești?
– Sunt un bătrân negustor și hoții mi-au jefuit 

toată averea.
– Unde ai fost, pe când hoții te jefuiau?
– Dormeam.
– Și de ce dormeai? strigă sultanul mânios.
– Credeam că Măria Sa sultanul veghează pen-

tru toți supușii săi!
Sultanului îi plăcu răspunsul acesta înțelept și 

îndrăzneț și porunci ca negustorul să fie despăgubit 
din visteria statului.

radu GHEOrGHE

Să învăţăm istoria... râzând rubrica şcolii
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Prilej de mare bucurie și sărbătoare pen-
tru toți vermeșenii, dar și pentru rudele 

și prietenii lor veniți de departe, ruga vermeșană 
a adunat și anul acesta un public numeros. 

Timp de două zile străzile Vermeșului au ră-
sunat a voie bună cu ocazia prilejuită de hra-
mul bisericii, Înălțarea Domnului. Totodată, 
vermeșenii și-au cinstit eroii căzuți pe fronturi-
le de luptă de pretutindeni, de-a lungul istoriei. 

Ziua Eroilor comemorată la Vermeş

După festivitatea de comemorare a eroilor 
și slujba de parastas oficiată de preotul paroh 
Petru Vintilescu a avut loc momentul solemn al 
depunerii de coroane. Imediat după aceea, s-a 
dat startul rugii vermeșene, cu scurte alocuțiuni 
ale reprezentanților autorităților locale, cu 
tradiționala horă și, cum era de așteptat, cu 
reprezentația excepțională oferită de Ansam-
blul Vermeșana, care a surprins spectatorii cu 
coregrafii noi. Membrii ansamblului, jucători 
împătimiți, coordonați de instructorul coregraf 
Ciprian David, au reușit ca într-o perioadă scur-
tă de timp să pună la punct noua coregrafie și să 

se prezinte în fața celor dragi de acasă într-un 
mod impecabil. Dacă anul trecut au fost mo-
mente ale jocului popular din diferite zone ale 
țării, anul acesta, pe lângă jocul așezat din pusta 
Banatului și vârtejul doi-ului de munte, Ansam-
blul Vermeșana a prezentat o suită de dansuri 
din Serbia, Ungaria și Germania, dansatorii 
purtând costume autentice ale etniilor pe care 
le reprezentau.

Menționez faptul că pe teritoriul administra-
tiv al comunei Vermeș au conviețuit de-a lun-

gul timpului multe familii de slovaci, nemți și 
maghiari, în bună pace și înțelegere, respectând 
specificul fiecărei etnii în parte și bucurându-
se de diversitatea etnică și culturală. Cei care 
încă își simt rădăcinile înfipte în pământul sfânt 
al comunei dintre dealuri, mai trec din când în 
când pragul natal, amintindu-și cu drag locul de 
unde au plecat.

Cântec, joc şi voie bună

Două zile de cântec și voie bună, două zile 
de dans și petrecere și un mare solist al Țării Ba-
natului, iubit și apreciat în rândul pătimașilor, 
Petrică Miulescu Irimică, care împreună cu 
formația a întreținut atmosfera. Alături de el 
Miruna Lazea, o solistă de excepție.

Desigur, de la asemenea eveniment nu au 
lipsit domnul primar Ion Iacob Damian, iubitor 
de folclor și bun dansator, domnul viceprimar 
Petrișor Cireșan, admirator și om de nădejde al 
obiceiurilor și portului popular, artistul nostru 
de suflet Petre Chiodan. Întreaga echipă împreu-
nă cu subsemnatul adresăm mii de mulțumiri și 

gânduri bune celor care ne-au sprijinit în orga-
nizarea acestui frumos eveniment. Transmitem 
gratitudinea noastră Consiliului Local și Pri-
măriei Vermeș și nu în ultimul rând cetățenilor 
care ne sunt de fiecare dată alături și fără de 
care aceste evenimente nu s-ar realiza.

Activitate intensă a Ansamblului Vermeşana

De asemenea, vă mai spunem că ansamblul 
nostru, Vermeșana noastră, a traversat o perioa-
dă pline de evenimente la care a fost invitat. Au 

participat la „Alaiul Primăverii” din Reșița, în 
luna mai au fost prezenți la Muzeul Satului din 
Timișoara, cu ocazia Zilei Naționale a Costu-
mului Tradițional din România, iar pe 1 Iunie 
au performat în Parcul Rozelor, urmând să par-
ticipe, tot în luna aceasta la un eveniment cul-
tural de excepție în Buziaș, și anume Festivalul 
„Zilele Veverițelor”, unde au încântat suflete-
le spectatorilor prin două suite de dansuri din 
zona de pustă, dar și de munte a Banatului fă-
los, totul datorită faptului că localitatea Vermeș 
se află într-o zonă de tranziție a jocului popular 
din Țara Banatului. 

ruga vermeşană la o nouă ediţie

Pagină realizată de referent cultural Gerson TEACĂ

Domnul primar, mereu în mijlocul vermeșenilor
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Trebuie să știți, dragi cititori, că fericirea 
poate fi numită remediul suprem. În ul-

timii ani, cei mai comuni factori de risc pentru 
bolile cardiovasculare au fost desemnaţi: stresul 
psihosocial, hipertensiunea arterială, activitatea 
fizică redusă, obezitatea la femei şi consumul de 
alcool la tineret. Satisfacţia vieţii influenţează 
esenţial sănătatea inimilor noastre, iar întâmpi-
narea stresului psihosocial, indus de problemele 
cotidiene ar trebui să încline, mai degrabă, către 

seninătate şi optimism, dacă ţinem de inimile 
noastre. Dintre factorii de risc, se consideră că 
alimentaţia are cea mai mare contribuţie la de-
cesul prin boli cardiovasculare, în timp ce hiper-
tensiunea arterială este cel mai important dintre 
factorii de risc biologici, urmat de colesterol, 
obezitate şi diabet. Cu toate că aceşti factori de-
termină apariţia bolilor cardiovasculare, stresul, 
grijile şi emoţiile negative sunt factorii moderni, 
cei mai frecvenţi, care duc la îmbolnăviri. De ace-
ea un stil de viață echilibrat și care îți conferă un 

sentiment continuu de satisfacție, combinat cu o 
liniște ne poate feri de boli cardiovasculare sau, 
cel puțin, le poate amâna.

Fericirea este remediul suprem
Dr. Carmen POPESCu

rubrica medicală

S-a stârnit de ceva vreme o dușmănie 
împotriva primarului Petru Carebia, 

dușmănie care mă convinge că în Romania sin-
gura chestie care nu se condamnă e răutatea și 
prostia. Căci ce altceva decât răutate și prostie 
înseamnă să publici poza unui om în costum de 
baie și apoi să o comentezi înveninat de răutate.

Ce să înțelegem de aici? Că vara, omul tre-
buie să îmbrace la malul apei pufoaica? Sau că 
dușul se face în costum și cravată? Dar de ce 
să ne mirăm, atâta vreme cât un jurnalist slu-
jind presa de sub chiloți l-a fotografiat, în pielea 
goală,  pe Emil Boc, aflat la duș într-un vestiar 
sportiv, în vremea când se afla în demnitatea de 
prim ministru. Vă imaginați până unde se pot 
coborî unii mâzgâlitori de hârtie, practicând 

presa pornografică? Avea dreptate Fănuș Nea-
gu: „Bă! și-n vremea mea erau proști, dar nu 
lucrau toți în presă... Avea dreptate și Nietzsche 
când ne avertiza în 1882 că încă un secol de 
jurnalism și toate cuvintele vor puți.

Dar cui slujește acest mod de a hărțui oame-
nii? Chiar am ajuns să dăm crezare oricărei fufe 
care trimite spre redacție tot ce nu poate ajunge 
și urăște?

Oameni buni, dragi cititori ai jurnalului in-
terregional „Banatul”, eu nu scriu aici pentru 
a-l apăra pe primarul unei comune fruntașe a 
Banatului istoric. Nu are el nevoie de ajutorul 
meu. Faptele sale, munca lui în comuna pe care 
o conduce, vorbesc singure despre vrednicia 
acestui bărbat. Oamenii Coșteiului știu asta și 

l-au reales. Merită!
Eu scriu aici pentru a-mi cere iertare domni-

ilor voastre, pentru derapajul de la etică a unor 
colegi ai mei care, prin felul în care practică 
gazetăria, uită că jurnalismul trebuie să fie, 
înainte de toate, o profesie de conștiință, nu de 
portofel.

Petru Carebia e important în această parte 
a țării, nu pentru că face plajă în slip, ci pen-
tru că a reușit să redea, în ani puțini la număr, 
Coșteiului românesc frumusețea de odinioară. 
Dușmanii lui, fără să știe, îi fac un mare servi-
ciu adeverind prin ura lor primitivă vorbele lui 
Alfred Krupp: „Câți dușmani, atâta cinste!”

Câţi duşmani atâta cinste!

Vasile TODI
Preşedinte al uniunii Jurnaliştilor din Banatul Istoric

Elevii doamnei Elena Predeșteanu, direc-
tor la Școala Gimnazială Coșteiu, obțin 

mereu performanțe pe oriunde se duc. De notat 
diversitatea abilităților celor mici în domenii 
din cele mai variate.

La olimpiada județeană „Meșteșuguri ar-
tistice tradiționale”, elevele Isabela Balintoni, 
Anamaria Danciu și Iasmina Novăcescu, coor-
donate de doamna profesor Predeșteanu, s-au 
clasat pe locul al doilea, un loc binemeritat.

Ei sunt cei care anul acesta au terminat un 
nou ciclu în viața lor- gimnaziul- perioada dul-
ce a copilăriei și a visului neîntinat. Emoție, 
bucurie, inocență și o ușoară teamă i-au cuprins 
pe elevii care tocmai au absolvit clasa a VIII-
a. Să le urăm viața frumoasă, spor și succes în 
toate!

Emoţie, bucurie,...
Jovana STAN

„Ziua Uniunii Europene” a fost sărbătorită 
la Școala Gimnazială Coșteiu de către elevii de 
la clasele V-VIII, în data de 9 mai. Coordonato-
rii activității au fost prof. Adina Băcilă și prof. 
Dumitru Suciu.

Mai întâi, domnul profesor de istorie, Dumi-
tru Suciu, le-a vorbit copiilor despre semnificația 
și istoricul acestei zile, despre valorile Uniunii 
Europene și necesitatea creării acesteia. Câțiva 
copii de la clasa a V-a au prezentat simbolurile 
UE.  Următoarele activități au fost coordonate 
de către prof. de limba franceză, Adina Băcilă. 
Elevi de la clasele a V-a și a VII-a au susținut 
un scurt program artistic. Au intonat imnul Uni-
unii Europene, imnul Franței, precum și imnul 
României. Imnul țării nostre, de altfel, a fost 
intonat de toți copiii, atât de cei cei participanți 
la program, cât și de cei spectatori. În continu-
are, elevii au prezentat trei postere realizate de 
ei, unul în care erau scrise saluturi în diverse 
limbi, altul cu personalități marcante ale UE, 
iar ultimul cu informații referitoare la Uniu-
ne, imagini cu toate steagurile țărilor care fac 
parte din aceasta, respectiv monumente bine 
cunoscute din diferite țări. Pentru a da culoare 
acțiunii și a înveseli atmosfera, o parte din elevi 
au purtat diverse accesorii, cum ar fi pălării, o 
perucă, șepci sau cordeluțe cu urechiușe având 
imprimate culorile câtorva steaguri ale Uniunii, 

au mai avut pârâitoare sau mânuțe pentru apla-
udat. Una dintre participantele la mini-specta-
col a purtat un costum popular românesc.

În plus, elevilor de la clasele a VII-a și a 
VIII-a li s-a propus vizionarea unui material 
Power Point intitulat La pas prin Europa, după 
care au răspuns la un chestionar și au rezolvat 
un exercițiu în care li se cerea să asocieze mo-
numentele cu țările unde se află acestea. 

Obiectivele activității, pe lângă îmbogăţi-
rea cunoştinţelor cu informaţii despre Uniunea  
Europeană, au fost, de asemenea, acelea de 
îmbunătăţire a comunicării, a încrederii, a în-
ţelegerii, a solidarităţii şi a toleranţei reciproce, 
precum și facilitarea accesului liber la educaţie 
şi exprimării copiilor prin intermediul activită-
ţilor extrașcolare, în spiritul respectului faţă de 
diversitate.

Prof. Adina BĂCILĂ

Ziua Europei, sărbătorită la Şcoala Gimnazială Coşteiu
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Octavian DEACONu - consilier local al comunei ramna

S-a născut la Bocşa, 
dar s-a căsătorit la 

Ramna, de unde este soţia 
dumnealui. A fost profesor şi 
ultimul director al şcolii cu 
clasele I – VIII din Valeapai, 
şcoală care s-a desfiinţat şi 
a rămas doar cu clasele I – 
IV. A fost viceprimar timp de 
patru ani, iar acum este con-
silier local. Aşadar, domnul 

Octavian Deaconu este unul dintre cei care ne pot 
spune încotro se îndreaptă Ramna în societate.

Domnule Deaconu, cunoaşteţi comuna de mul-
tă vreme şi problemele cu care se confruntă locu-
itorii ei. Care consideraţi că sunt chestiunile cele 
mai apăsătoare în acest moment?

4Într-adevăr, sunt din 1982 la Ramna și cu-
nosc situația. În primul rând, infrastructura foar-
te mult rămasă în urmă. Alimentarea cu apă și 
canalizarea nu există, deci am cam spus tot. 
Practic, comuna Ramna și locuitorii ei nu se re-
găsesc la ora actuală în secolul 21. Dar, asta este, 
mergem înainte!

Totuşi, se caută soluţii, se încearcă atragerea 
de fonduri pentru aceste probleme...

4Atragerea de fonduri, ca și multe alte lu-
cruri, sunt apanajul primarului sau, mai bine 
spus, al celor care au fost. Încercările de a atrage 
fonduri sunt una și realizările sunt altceva. Nici 
nu am putea pune în discuție așa ceva, deoa-
rece comuna are populație redusă. Atragerea 
de fonduri  sau participarea la anumite proiec-
te depinde și de numărul de locuitori, deci sunt 
situații care ar putea fi reglementate doar legis-
lativ. Unitățile administrative teritoriale mici, cu 
excepția câtorva cazuri, sunt din start dezavan-
tajate. Eu doar semnalez aceste lucruri, nu am 
calitatea să le rezolv. De multe ori mi se pune în-
trebarea care sunt soluțiile? Poate de aceea su-
ferim în această țară: ne-am intercalat, unii sesi-
zează și alții trebuie să rezolve. Datul cu părerea, 
sportul nostru național, nu servește la nimic. În 
calitatea de consilier, alături de alții, am căutat 
să rezolv câteva dintre deficiențe, acolo unde 
am avut puterea, pentru că unele consilii loca-
le, să nu spunem toate, suferă de epoca ridică-
torilor de mâini, consilieri lipsiți de personalitate 
care votează o direcție, deși știu clar că nu aceea 
este calea de urmat. De exemplu, când s-a votat 
bugetul localității s-au propus mai multe lucruri: 
să aprobăm 750 milioane lei vechi pentru repara-

ții la primărie, gresie peste gresie. Bineînțeles că 
am refuzat. Nu se poate să nu avem nimic în co-
mună, dar să alocăm, un alt exemplu, 900 mili-
oane pentru o parcare în fața unui centru turistic 
care nu se deschide niciodată. Era normal să di-
recționăm banii pentru repararea unor drumuri. 
Primăria comunei Ramna are un buget de aproa-
pe 20 miliarde de lei vechi și trebuie să încerce să 
facă ceva, nu să aștepte de la alții, dar cât timp 
noi, ca și comune, nu ne vom ocupa decât de re-
pararea unor cămine culturale, să băgăm bani în 
activități care nu aduc un minim progres unității 
rurale, nu vom face nimic. Cred că epoca aceas-
ta în care votăm doar primarii, fără a fi atenți și 
la consilierii locali pe care îi votăm, este o epocă 
care trebuie să se apropie de sfârșit. Am consta-
tat că, din păcate, administrația se implică mai 
mult în politică decât politica în administrație. 
Legea alegerilor locale nu condiționează pregă-
tirea candidatului, este o problemă legislativă. 
Atunci când vii în fruntea obștii trebuie să ai o 
pregătire, nu să ne văităm mereu că soarta ne 
ține la un anumit nivel. 

În calitate de consilier local, am cãutat sã rezolv câteva dintre deficienþe!

Interviu realizat de
Diana mIHAI

- va urma -

Sfatul medicului nostru

Chiar dacă zona noastră, a Ramnei, favori-
zează, cu precădere, producția de „băutură 

arsă”, de țuică, cu alte cuvinte, este bine să știți, 
pentru alegerea vinului, că academicianul Valeriu 

D. Costea este de părere că un vin de calitate nu 
trebuie să provină din podgorii situate în marginea 
şoselelor, acolo unde concentraţia de plumb, ele-
ment deosebit de toxic, este mai mare.

Totodată, în opinia sa, vinul sec roşu ar fi cea 
mai bună alegere, pentru că el conţine mai multe 

substanţe benefice pentru organism decât cel alb. 
Vinul roșu sec, pentru că cel dulce ar putea ascunde 
anumite defecte ale băuturii, a mai subliniat dom-
nul Valeriu D. Costea, singurul membru titular al 
Academiei Române, cercetător în domeniul oeno-
logiei, cu un imens prestigiu la nivel internaţional.

Dr. Carmen POPESCu

Filă de istorie adevărată

mircea
V-ați săturat de minciunile 

cărților de istorie și ale filme-
lor turnate la comandă? Atunci 
e bine să povestiți și altora, 
ceea ce toți cred că știu, anume 
că Mircea cel Bătrân îl învin-
ge pe Baiazid la Rovine. Nu 

este nimic adevărat, pentru că după bătălia de la 
Rovine, Mircea cel Bătrân stă aproape doi ani şi 
jumătate în Transilvania. Dacă ar fi câştigat bătălia 
ce căuta în martie 1395 la Braşov şi se închina re-
gelui Ungariei, Sigismund de Luxemburg? De ce 
de patru ori a încercat armata ungară să îl repună 
pe tronul Ţării Româneşti pe Mircea cel Bătrân şi 
nu a reuşit pentru că au venit turcii întotdeauna şi 
l-au alungat pe Mircea?

Pintea
O minciună mare cât veacul este și aceea ve-

hiculată cu ajutorul filmului Pintea Viteazul. În 
film ni se spune că românii erau asupriţi de către 
habsburgi şi luptau împotriva habsburgilor. Fals! 
Pintea Viteazul era un tâlhar la drumul mare. Iar 
habsburgii, tocmai ei au fost cei care i-au sprijinit 
pe români în conflictul care tocmai începea între 
ei şi unguri.

Prof. mirela POPOVICI

Legea apiculturii: noi reguli şi sancţiuni

O nouă modificare la legea apiculturii stabileşte că mierea, produ-
sele apicole şi amestecurile acestora vor mai putea fi comercia-

lizate doar dacă pe etichetă sunt afişate vizibil ţara de origine şi procen-
tul de participare la amestec, după caz: amestec de miere provenită din 
Uniunea Europeană (U.E.), amestec de miere provenită din afara U.E. şi 
amestec de miere provenită din U.E şi din afara U.E.

Altfel, producătorii, procesatorii şi comercianţii care vând cu bună 
ştiinţă miere de albine cu adaosuri de zaharuri exogene sau alte substan-
ţe interzise, vor fi sancţionaţi cu amendă de la 30.000 lei la 40.000 lei şi 
chiar cu suspendarea pentru 12 luni a documentului de autorizare sanita-
ră veterinară şi siguranţă alimentară. Produsele substituite sau falsificate 
vor fi confiscate şi distruse pe cheltuiala comerciantului, procesatorului 
sau producătorului.

Aurel mIHuŢ

În atenţia apicultorilor

 Să învăţăm să vorbim... româneşte

Deseară sau diseară? E uşor de constatat că mulţi vorbitori de limba 
română ezită atunci când este vorba de utilizarea adverbului din în-

ceputul articolului. Până la ediţia din 2005 a DOOM (Dicţionarul ortografic, 
ortoepic şi morfologic al limbii române), singura formă corectă (acceptată 
conform normelor) era deseară, justificată de faptul că este vorba de un cuvânt 
format prin compunere, din prepoziţia de şi substantivul seara.

Cum s-a întâmplat şi în cazul altor cuvinte, o variantă considerată incorectă, 
până la un anumit moment, dar folosită de mulţi vorbitori, până la urmă a fost ac-
ceptată, astfel că, în DOOM, 2005, figurează atât deseară, cât şi diseară (mai uşor 
de pronunţat). Mai mult, recomandarea specialiştilor este acum pentru diseară, 
fapt indicat în DOOM prin trecerea acestei forme ca prima variantă (diseară/ 
deseară), iar semnul exclamării din faţa cuvântului (în dicţionar) arată schim-
barea faţă de ediţiile anterioare ale acestuia (aşadar, ori de câte ori apare semnul 
exclamării în faţa unui cuvânt din DOOM, acesta este semnul unei schimbări în 
privinţa variantelor considerate ca fiind corecte). Prin urmare, este corect să spu-
nem, de exemplu: „Diseară voi avea grijă să îmi fac bagajele pentru excursie”, 
dar şi „Mă voi ocupa de lucrurile mai puţin importante deseară”.

rubrica şcolii
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 oaia 
de Birchiº

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Dacă ne vom pierde tradiţia, ne vom pierde ca popor!
 Ioan Guţu,  Primar al comunei Birchiş

În fiecare 
an, la 40 de 

zile de la Sfintele 
Paști, Biserica Or-
todoxă sărbătorește 
praznicul Înălțării 
Domnului. Prin ho-
tărârile Sfântului 
Sinod al Bisericii 
Ortodoxe Roma-
ne din anii 1999 și 
2001, sărbătoarea 
Înălțării Domnului a 

fost consacrată ca „Zi a Eroilor” și sărbătoare 
națională bisericească. Astfel, în toate biserici-
le, mănăstirile și catedralele ortodoxe din țară 
și străinatate se face pomenirea tuturor eroilor 
români cazuți de-a lungul veacurilor pe toate 
câmpurile de luptă pentru credință, libertate, 
dreptate și pentru apărarea țării și întregirea 
neamului. Că nu întodeauna țara pentru care au 
luptat era și a lor, este altă poveste. Una tristă 
care ține inevitabil de geopolitică și de aran-
jamentele, necunoscute de cei mulți, ale celor 
mari și puternici. Așa a fost la 1917, tot astfel 
poate în veacurile ce vor veni.

Oamenii satelor, mai mult decât cei ai 
orașelor, își plâng la distanță de 100 de ani, 
strămoșii, fii ai satului. Urmașii acelor luptă-
tori, nepoți și strănepoți, le păstrează cu evlavie 
neștearsă amintirea.

Războiul... Așa sunt alcătuiți oamenii credea 
Manfredi: dintr-un motiv sau altul, mai mult 
sau mai puțin misterios, oamenii sunt cuprinși 
la intervale de timp de o frenezie sângeroasă, 
o beție a violenței în fața căreia nu reușesc să 
reziste. Se adună pe o câmpie întinsă, aliniați 
umăr la umăr, și apoi, la un semnal dat de 
trâmbițe, se aruncă asupra formației adversari-
lor, asupra unor oameni care nu le-au făcut ni-
ciun rău, pornesc la atac urlând cu toată forța de 
care sunt în stare. Urlă pentru a-și învinge tea-
ma care îi ține ca într-un clește. În primele clipe 
ale atacului mulți dintre ei tremură năpădiți de o 
sudoare rece, unii plâng în tăcere. În acele clipe 
moartea, trece nevăzută printre rânduri alegân-
du-i din privirile sale lipsite de viață pe cei care 
vor urma să cadă imediat, apoi pe cei care vor 
muri până la sfârșitul zilei și, în sfârșit, pe cei 
care vor muri după câteva zile din cauza rănilor 
groaznice suferite. Simt cu toții alegerea ei...

În primele clipe curge atât de mult sânge 
că pământul nu-l mai poate absorbi. Din când 

în când, reprezentanții celor două tabere se 
întâlnesc într-un loc neutru și negociază un 
armistițiu, după care fiecare armată își adună 
morții. Acesta e războiul! Tot astfel a fost și 
„Războiul cel Mare”- cel sângeros, cel care a 
făcut ca românii să lupte împotriva românilor.

Și pe toată durata lui, prea-gloriosul și prea-
augustul de împărat își soarbea cafeaua liniștit 
în palatul lui de la marginea Vienei timp în 
care, în satele românești ale imperiului, român-
cele cernite își plângeau bărbații, frații, feciorii.

Pentru pomenirea unora din acei eroi, l-am 
însoțit pe președintele Uniunii Jurnaliștilor din 
Banatul Istoric, domnul Vasile Todi, în comuna 

Birchiș din județul Arad, acolo unde, la invitația 
domnului primar Ioan Guțu, a Consiliului Lo-
cal, domnia sa a ținut să fie prezent.

*
În biserica plină, mulți din cei prezenți, își 

pot vedea numele pe monumentul închinat ero-
ilor, în curtea bisericii. Sunt strămoșii lor, morți 
la vârsta marilor iluzii. Urmașii lor azi, aici la 
Birchiș, le cinstesc cum se cuvine numele.

La capătul slujbei de pomenire, oficiată de 
un sobor de preoți veniți și din satele comunei, 
domnul primar Ioan Guțu, în alocuțiunea sa din 
curtea bisericii, a spus: „Când sunt asemenea 

evenimente, ele dau dovadă că încă poporul 
român mai este un popor credincios, un popor 
care își respectă religia, își respectă tradiția, își 
respectă portul, graiul. Garanția sigură că avem 
viitor. Pentru că dacă vom pierde aceste tradiții, 
aceste obiceiuri, atunci suntem amenințați să ne 
pierdem ca popor. De aceea, putem să spunem 
că suntem, cu toții, mândri de ceea ce azi se 
oficiază în comunitatea noastră.

Preaonorați părinți, onorați participanți, 
vă mulțumesc pentru prezență, atât în nume-
le meu, cât și al Consiliului Local al comunei 
noastre. Totodată, felicit elevii școlii noastre 
pentru prezență și implicare artistică.

Dragi constăteni 
rugându-ne Bunului 
Dumnezeu pentru 
eroii pe care astăzi 
i-am comemorat, vă 
mulțumesc pentru 
cuvântul acordat.

*
La rândul său, 

domnul viceprimar, 
a ținut să sublinieze 
că, pasionat de isto-
rie fiind, a remarcat 
în repetate rânduri, 
prezența monumen-

telor închinate eroilor neamului în diferite 
localități. „La noi nu era așa ceva, exista doar 
o listă în biserică. Îmi amintesc, din anul 1990, 
an din care sunt în Consiliul Bisericesc împre-
ună cu Părintele nostru, că dânsul își dorea, pe 
atunci, să înfăptuiască două lucruri și anume, 
pictura sfintei biserici și ridicarea unui monu-
ment închinat eroilor ce au aparținut comunei 
noastre. A fost greu, dar cu un grup de oameni 
inimoși, cu sprijinul Primăriei și al Consiliului 
Local Birchiș, s-a reușit ca aceste două obiecti-
ve, foarte importante, obiective care vor dăinui 
peste veacuri să fie finalizate. Am cunoscut de-a 
lugul vieții, supraviețuitori ai Marelui Război, 
bunicul meu a luptat în primul iar tata în Cel 
De-al Doilea Război Mondial. I-am ascultat 
povestind grozăviile prin care au trecut, orori-
le războiului. Oameni care și-au lăsat, părinții, 
soțiile, plugul în brazdă și au plecat la chemarea 
oștirii. Mulți nu s-au mai întors. Celor care nu 
s-au mai întors le-am închinat azi monumentul 
de față, cu pioasă recunoștință.”

*
În încheiere, președintele Uniunii 

Jurnaliștilor din Banatul Istoric, domnul Vasile 
Todi a conchis: „Țin să mulțumesc conducerii 
administrației locale, domnului primar, cu pre-
cădere, pentru invitația trimisă, care invitație a 
făcut posibilă prezența mea în această comu-
nă cu o sănătoasă memorie a recunoștinței. Și 
când rostesc această convingere, pe cei care se 
îndoiesc îi rog să privească cu ochii smereniei 
monumentul din fața noastră.

Bunurile „mutătoare și nemutătoare”, sau 
mobile și imobile, cum se spune astăzi, sunt 
perisabile. Dar eroismul cu care îți slujești fa-
milia, îți aperi glia și viitorul, poate face nu-
mele omului nemuritor și demn de gratitudinea 
urmașilor. Precum se vede!”

Brânduşa PANCu



20. iunie

 oaia de  
Checea

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

„De acum, moartea a fost scoasă afară din infinit”
ÎPS Ioan 

„Iubiților,
Hristos, pe Cru-

ce, a atins infinitul 
durerii omenești, pe 
care l-a frânt pe Gol-
gota.

Hristos ne arată 
că moartea nu este 
ultima speranță a 
omului. De acum, 
moartea a fost scoa-

să afară din infinit.
De azi, viața aparține veșniciei, iar timpul nu 

mai stinge veșnicia.
Omul își trăiește viața pe pământ între două 

dangăte de clopot: între timpul istoric și veșnicie, 
între naștere și Înviere.

Învierea este dangătul ce ne trece prin moarte 
la veșnicie.

Moartea este locul pe unde noi scăpăm din 
această viață în veșnicie.

Nu-i altă cale pentru a trece de aici „dincolo”. 
Aceasta este cărarea pe care a călătorit și Hristos.

În calea Sa spre Tatăl, Hristos S-a întâlnit cu 
moartea care nu voia să-L lase să Se întoarcă la 
Tatăl.

Dar a lovit-o cu sabia Jertfei, cu Crucea Sa, în-
vingând-o, ca să putem trece și noi la Tatăl, peste 
moarte călcând.

Astfel, moartea a căzut din infinit.

Iubiților, grăiți în aceste zile de sfântă prăznu-
ire, în cuvinte duhovnicești, presărate cu vestea 
care a întors lumea din întuneric la lumină.

Iubite mame, creșteți-vă pruncii în lumina În-
vierii lui Hristos și nu-i lăsați pe seama celor care 
încă nu s-au trezit din noaptea minții, căci cei ce se 
luptă cu Dumnezeu au o gândire cu sumă zero. Ei 
vă îndeamnă să evadați din lumină.

Iubite surori, duceți copiilor, de aici, din fața 
sfintelor altare, vestea cea bună pe care au auzit-o 
și femeile mironosițe: „Hristos a înviat!” (cf. Mar-
cu 16, 6).”

(Fragment din Pastorala de Sfintele Paşti – ÎPS 
Ioan, Arhiepiscop al Timișoarei și Mitropolit al 
Banatului)

Un om în 
slujba oa-

menilor. Așa a fost 
edilul comunei 
Checea, Dorin Bir-
dean care recent 
s-a ridicat spre ne-
murire. Nu vom 

zăbovi mult asupra acestui subiect atât de du-
reros pentru întreaga comunitate. Dorim doar 
să subliniem cum într-o viață de om se poate 
ridica o comună. Checenii știu cum arăta loca-
litatea în 2004, când domnul Birdean a venit 

ca primar în același an în care a devenit comu-
nă. A schimbat total înfățișarea ei, a dezvoltat 
o infrastructură decentă și a creat condiții la 
care poate unii nici nu se gândeau. A fost unul 
dintre cei mai vechi edili din județ și poate și 
din țară: din 1996 a fost primar la Cenei până 
în 2004, când s-a întors în localitatea sa de su-
flet Checea. A fost alături de fiecare cetățean 
în parte, drept dovadă a fost ales din 2004 și 
până acum, când Dumnezeu a hotărât că are 
nevoie de un suflet destoinic care să dezvolte 
un altfel de infrastructură în cer. 

Viața nu este despre moarte și nici despre 
lacrimi, viața este despre iubire și cât de mult 
reușește un om să se iubească și să îi iubeas-

că pe ceilalți. Să îl iubim în continuare pe cel 
care a ridicat Checea!

S-a ridicat spre nemurire

„Om a fost, și-n ceasul morții / Noi să dăm 
ce se cuvine Omului! / Iar unde merge, sufletu-i 
găsească bine / Și să-l ierte Dumnezeu.

Început de vară. Târziu început. Șed în par-
cul casei mele din câmpia Banatului de pustă, 
când, deodată, sunetul telefonului mă smulge 
brusc din magia visului cu ochii deschiși. E 
tânăra mea colegă, Ionela Flavia Fanu. Gla-
sul ei îmi țese brusc în jurul sufletului pânza 
neliniștii. A murit Dorin Birdean.

Trist, ca o vie după cules, doar rodul ei se 
bea în împărăția Tatălui, mă îndoiesc totuși 

de adevărul vorbelor sale. Dorin Birdean era 
prea tânăr pentru a pleca atât de grăbit. Era 
prea la locul lui. Era prea iubit și respectat în 
comunitatea pe care o gospodărea ca primar 
și care, de ani buni, l-a reales. Era frumos și 

drept ca un băgrin crescut în mijlocul câmpiei 
bănățene, pe care el a iubit-o ca puțini alții. 
Era un bărbat discret și un familist cu norme 
etice severe. Era? Deci e adevărat; Dorin Bir-
dean a murit. Carevasăzică, acum el stă la cina 
cea de taină cu îngerii. Cu părinții. Acum, el e 
bogat ca un sărac în liniștire și visare.

Cei care l-au însoțit pe cel drum au putut 
vedea cum, în clipa întorcerii sale în lut, um-
bra unei păsări și-a așezat tâmpla la pământ. 
Oare de ce?

Unii din cei care mai întârziem pe aici nu 
suntem siguri că-l vom mai reîntâlni vreoda-
tă. Pentru că nouă ne-a mai rămas timp pentru 
ură, pentru zavistie, pentru acele răutăți care 
ne vor închide drumul spre el. Iată de ce, mai 
groaznic decât moartea e faptul când din ea nu 
înțelegem nimic cei care rămânem în viață.

În seara când am primit vestea trecerii sale, 
deasupra porții Raiului s-a aprins o stea.”

S-a mai aprins o stea la poarta raiului

Ionela- Flavia FANu

Vasile TODI
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 oaia 
de ªag

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Călin DObrA - Președinte al Consiliului Județean Timiș

Domnule președinte, 
ori de câte ori soli-

cit un interviu, evit să-i dau 
un caracter de monolog. 
Iată de ce, ex abrupto, vă 
întreb cum vă apare azi co-
muna Șag, localitate gazdă 
a dialogului nostru?

4O comună mare, ca 
număr de locuitori, o co-

mună care se află într-o perpetuă spirală a dez-
voltării, o comună cu un trecut pe care îl întâl-
nim în hrisoavele papale. Un loc binecuvântat, 
prin faptul că în urmă cu 73 de ani, Mitropolitul, 
de venerată amintire, Vasile Lăzărescu, l-a ales 
pentru a ctitori o mănăstire cu hramul „Tăierea 
capului Sfântului Ioan Botezătorul”. Vasile Lă-
zărescu, cel dintâi Mitropolit aparținând Bana-
tului de pustă.

Sunteți mulțumit de felul în care este azi admi-

nistrată comuna?
4Comuna Șag are un primar tânăr, un pri-

mar în care cred, atât eu, cât și locuitorii comu-
nei care l-au ales. Sunt convins că el va reuși în 
mandatul acesta ca, prin roadele muncii sale, 
să-i convingă chiar și pe cei care nu l-au votat 
să-l voteze la viitoarele alegeri. 

Sunteți un om extrem de apropiat de cadrele 
tinere ale județului...

4Nu numai de cele tinere, dar pentru că am 
amintit de hramul mănăstiri din Șag și de tineri, 
îmi doresc ca cititorii tineri ai jurnalului interre-
gional „Banatul”, jurnal fanion al presei noas-
tre, să rețină că în seara de Dragobete tinerii 
de azi ar putea afla că numele sărbătorii vine 
din spațiul vechi slav în care „Glavo- Obretenia” 
desemna sărbătoarea „Aflării capului Sfântului 
Ioan Botezătorul”, și, prin urmare, prietenia 
tinerilor trebuie să fie, cum spunea cineva, o 
mergere înaintea lui Hristos și o pregătire a 

căsniciei în Calea Domnului, precum fusese mi-
siunea Sfântului Ioan. Revenind la întrebarea, 
la constatarea dumneavoastră, vă asigur că 
tinerețea nu este ușor de purtat. Avea drepta-
te Picaso, când spunea că-ți trebuie mult timp 
să devii tânăr.

 Domnule președinte, ați adus dialogul nos-
tru pe un făgaș atât de frumos, încât mi se pare 
nelalocul său chiar și o singură întrebare legată 
de activitatea dumneavoastră politică și adminis-
trativă.

4Apreciez asta cu atât mai mult cu cât, coti-
dian, dialogurile mele sunt axate strict pe astfel 
de segmente.

 Un cuvânt pentru tinerii aflați în febra exa-
menelor?

 4Le doresc succes, o vacanță frumoasă și îi 
asigur, ca dascăl, că Mark Twain glumea atunci 
când obișnuia să spună că nu va lăsa școala să-i 
strice educația.

Comuna ªag are un primar tânãr, în care cred, atât eu, cât ºi locuitorii comunei care l-au ales

Festival inedit la Şag

Festivalul „Timișule, pe malul tău” este un 
concept nou, aflat la prima sa ediție. Este 

un festival de folclor al elevilor și preșcolarilor, 
care are ca scop principal perpetuarea tradițiilor, a 
obiceiurilor și a folclorului românesc.

Festivalul se va organiza în data de 9 iunie, în pre-
mieră, de către Consiliul Local Șag și Școala Gim-
nazială Șag. Vor participa la acest festival: Școala 
Gimnazială și Grădinița cu Program Prelungit Șag, 
Școlile Gimnaziale din Pădureni, Parța, Pișchia, Li-
ebling, Giroc, Eșelnița (Mehedinți), Liceul Teoretic 
„Vlad Țepeș” din Timișoara și Grădinițele cu Pro-
gram Prelungit nr. 28 și 38 din Timișoara. 

Festivalul va cuprinde o paradă a portului popu-
lar, un program artistic, deliberarea juraților și festivi-
tatea de premiere a celor mai buni elevi și preșcolari. 

„Cu acest eveniment vrem să intrăm în circuitul 
evenimentelor culturale de profil din județul Timiș. 
Sperăm ca la viitoarele ediții să aducem tot mai 
mulți participanți, atât din județ, cât și din țară sau 
străinătate”, au fost spusele referentului cultural de 
la Primăria Șag, domnul Daniel Precup.

mens sana in corpore sano

Actualul edil al comunei Șag, om venit din 
lumea sportului, cunoaște rolul benefic al 

activității fizice și încurajează mișcarea în special 
în rândul copiilor. Într-un editorial al Jurnalului 
de Șag, domnul primar Flavius Roșu își expri-
mă intențiile referitoare la activitatea sportivă din 
comună: „Una dintre preocupările constante ale 
administrației locale pe care o conduc este să asi-

gure condiții bune pentru practicarea sportului în comună, în special de că-
tre tineri. Susținerea pe care o acordă Primăria și Consiliul Local Șag acestui 
domeniu este esențială, credem noi, pentru buna dezvoltare a copiilor, dar și 
pentru o stare de sănătate optimă a populației. Prin programele organizate, prin 
evenimentele și activitățile desfășurate, încercăm să atragem atenția asupra 
importanței practicării sportului. Ne adresăm mai ales părinților cu rugămintea 
de a-și îndruma copiii către sport. Îi rog să aducă copiii la evenimente și chiar 
să-i înscrie, pe cât posibil, la club, unde au la dispoziție o varietate de sporturi 
pe care le pot practica. Cât de benefic este pentru dezvoltarea lor nu mai trebuie 
să explic eu, este deja un fapt cunoscut. Din partea noastră va exista un sprijin 
consistent pentru ca noile generații să aibă oportunități de practicare a sportului 
aici în comună, cu nimic mai prejos față de cele de la oraș.”

Vitejii şăgeni comemoraţi de Ziua Eroilor

Comuna Șag a 
avut implicații 

profunde în istoria Bana-
tului în ceea ce privește 
cele două războaie mon-
diale. În Primul și al Doi-
lea Război Mondial și-au 
dat viața nu mai puțin de 
140 de eroi. 

Ziua Eroilor a fost 
comemorată solemn, așa 
cum se cuvine prin depu-

nerea de coroane la monumentul eroilor „In memoriam” din Parcul Central. Aici 
au fost prezente oficialitățile comunei, domnul primar Flavius Roșu, domnul 
viceprimar, consilierii locali și alți reprezentanți de seamă ai comunității. După 
depunerea de coroane preotul paroh Gheorghe Săvoiu împreună cu coriștii bise-
ricii a ținut o slujbă de pomenire. De asemenea, elevii Școlii Gimnaziale din co-
mună au susținut un program special de comemorare și cinstire a eroilor șăgeni 
și români, după care s-au îndreptat cu toții înspre cimitirul ortodox, unde a avut 
loc o altă acțiune de depunere de coroane la monumentul eroilor de acolo.

CS Timişul Şag a promovat!

Mare bucurie pentru suporterii șăgeni! Echi-
pa lor favorită CS Timișul Șag a promovat 

din Campionatul Municipal Timișoara în Campio-
natul Județean. 

După un meci controversat pe teren propriu cu 
echipa AS Luceafărul Timișoara, șăgenii au obținut 
calificarea. Partida a durat numai șapte minute din 
cauza unor nereguli în lotul oaspeților, care au intrat 
pe teren în număr de doar șapte. După câteva minu-
te de la debut unul dintre jucători a suferit un mic 

accident și a refuzat să mai intre pe terenul de joc, 
deși medicul i-a confirmat posibilitatea de a conti-
nua. Așadar, gazdele au câștigat la masa verde cu 
scorul de 3-0  partida din etapa a 14-a a Seriei I din 
Campionatul Municipal Timișoara, victorie echiva-
lentă cu promovarea echipei din liga a șasea locală 
în eșalonul cinci, județean.

Mult succes în noul demers!
Pagină realizată de Jovana STAN
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 oaia de 
Berzovia

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Comuna Berzovia a sărbătorit cu mare fast 
hramul bisericii Înălțarea Domnului. Cu 

mic, cu mare, cetățenii s-au adunat să se bucure îm-
preună de ruga berzoviană. Întreaga echipă a Pri-
măriei au pregătit acest moment din timp, cu meti-

culozitate și entuziasm, pentru ca totul să fie perfect 
în ziua de 25 mai. Au realizat acțiuni de estetizare 
a comunei, au pus flori și au pregătit platoul pe 

care s-a ținut petrecerea, acțiuni la care a participat 
însuși domnul primar. Voie bună, muzică de calita-
te, oameni petrecăreți au făcut ca ruga berzoviană 

să răsune până târziu în zori. Membrii ansamblu-
lui Berzobis au fost de nelipsit, oferind spectato-
rilor un spectacol artistic de ținută. S-a dovedit a 
fi un eveniment de succes, care asigură perenitatea 
tradițiilor și folclorului românesc autentic.

ruga berzoviană 
Ioan uTurE

Ioan POP - primarul comunei berzovia

A adus rigurozitatea 
caracteristică vieții 

în poliție, spiritul justițiar 
și umorul ardelenesc în co-
muna bănățeană Berzovia. 
A început mandatul în plină 
activitate, cu o serie de pro-
iecte noi. Este un om pentru 
oameni și luna aceasta a stat 
de vorbă cu noi. Este vorba 
despre domnul primar Ioan 

Pop:
Bună ziua! Ne găsim în comuna dumneavoas-

tră, întâlnindu-vă în mijlocul oamenilor, în plină 
activitate în fața casei de cultură, a Căminului 
Cultural. Ce se întâmplă de fapt?

4Bună ziua! Bine ați venit în comuna noastră! 
Pot să vă spun că eu am lucrat cu oamenii și îmi 
place să fiu în mijlocul lor. Noi sărbătorim peste 
două zile hramul bisericii Înălțarea Domnului, iar 
colectivul Primăriei a hotărât să înfrumusețăm 
puțin centrul, am pus flori. După cum observați 
în fața Primăriei am tăiat copacii uscați, am în-
verzit și am înflorit toată această zonă și am pre-
gătit bineînțeles platoul unde se va ține ruga.

Spuneți-mi, vă rog, ați început să schimbați fața 
comunei. Ce fel de proiecte mai apropiate aveți în 
vizor acum?

4Proiectele mai apropiate, pentru care am 

primit finanțare, sunt legate de sistemul de apă-
canalizare, pentru care am accesat fonduri euro-
pene în valoare de un milion de euro, în comuna 
Berzovia. Vom face canalizarea de-o parte și de 
alta a străzilor. Tot pe fonduri europene, avem 
un proiect ce vizează modernizarea străzilor: trei 
kilometri în Berzovia și cinci în satul Gherteniș. 
Pe lângă acestea, dorim să introducem canaliza-
rea în Gherteniș, acesta este un proiect pentru 
care urmează a se primi finanțare, aproximativ 
un milion de euro accesați prin PNDL. Un alt pro-
iect pe care l-am înaintat la Ministerul Dezvoltă-
rii este legat de modernizarea străzilor în satul 
Fizeș și trei kilometri, câți au mai rămas, în Ber-
zovia. De asemenea, mai avem proiecte înainte 
deja, pentru unele urmează să primim finanțare. 
Ele sunt legate de reabilitarea școlii și grădiniței 
din Fizeș, în valoare de 2,4 milioane de euro, re-
abilitarea și modernizarea căminului cultural din 
Berzovia.

Înainte de a fi primar, veneați de la lucru acasă, 
vă schimbați și urcați pe tractor…

4Chiar și acum.
Urma să vă întreb.
4Reușesc să îmi mai fac timp. Am lucrat în-

totdeauna pentru că îmi aducea un surplus de 
bani. Am lucrat pământul, am ținut animale, am 
mers la piață, am valorificat ce am putut valorifi-
ca, fără rușine. 

Ați dat contur și vieții artistice. Am înțeles că 
ați închegat și un mic ansamblu.

4Da. Este vorba despre Ansamblul Berzobis, 
care adună copii din toate satele noastre. Am 
participat cu copiii la Festivalul Zilele Veverițelor.

Aceeași grijă o acordați și sectorului sportiv?
4Da. Chiar în ultima ședință de consiliu am 

propus să înființăm o echipă de fotbal, pentru că 
nu avem una. O echipă de fotbal care să fie sub 
tutela Primăriei, pentru că numai așa putem să îi 
finanțăm. 

Știu că cetățenii din Fizeș călătoresc destul de 
greu.

4Într-adevăr, însă am găsit o soluție. Am 
avut trei microbuze școlare și, datorită faptului 
că unul dintre ele a rămas liber, am primit apro-
bare pentru a-l întrebuința într-o cursă Fizeș- Ber-
zovia, pentru că cei de la Fizeș nu mai au mijloc 
de transport și așa am putut veni în ajutorul lor.

V-aș ruga să încheiem cu un mesaj pentru locu-
itorii comunei.

4Locuitorilor comunei le transmit multă să-
nătate, eu sunt mereu în mijlocul lor și pot ori-
când să vină la mine cu orice problemă. Eu do-
resc să fac lucruri bune și frumoase pentru ca 
nepoții să poată spune „uite, drumul acesta e 
făcut de bunicul”. 

Sunt mereu în mijlocul oamenilor 

Interviu realizat de
Jovana STAN

Ansamblul Berzobis, o echipă conturată cu 
eforturi, dar cu mare bucurie, a primit pri-

mul trofeu. Prezenți la Festivalul Zilele Veverițelor 
din Buziaș, copiii au dovedit profesionalism și au-
tenticitate în reprezentația lor, fapt ce le-a adus 
prima diploma și primul trofeu. Pe această cale, 
țin să mulțumesc celor care au crezut în noi și ne-
au sprijinit încă de la început. Mulțumiri domnu-
lui primar Ioan Pop, doamnei instructor-coregraf 
Daniela Jicheran, precum și doamnei Sorina Oniță 
pentru invitația la Festivalul Zilele Veverițelor.

Primul trofeu pentru Ansamblul Berzobis
mirela BITE

Senatul Româ-
niei a adoptat 

propunerea legislativă 
privind declararea zilei 
de 21 iunie ca Zi a Ba-
natului. Astfel, începând 

cu anul 2016, județele bănățene sărbătoresc „Ziua 
Regiunii Banat”, pentru a marca evenimentul isto-
ric din 1718, cunoscut sub numele de „Tratatul de 
la Passarowitz”, ce oficializa acordul de terminare 
a războiului dintre Imperiul Otoman și Imperiul 
Habsburgic, aliat cu Republica Venețiană.

Ziua Banatului 
Ioan uTurE

Domnul primar Ioan Pop alături de echipa sa, pregătind 
ruga berzoviană
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Aquatim

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

„Să transformăm industria apei într-un motor al economiei româneşti”
Prof. dr. Ilie VLAICu, Director Aquatim

Asociația Ro-
mână a Apei 

a organizat, între 15 
şi 17 mai, la Bucu-
reşti, ExpoApa 2017, 
eveniment care a adus 
laolaltă operatori regi-
onali, firme speciali-
zate, cercetători, uni-

versitari, investitori privați, factori de decizie în 
administrație. Cu acest prilej, domnul prof. dr. Ilie 
Vlaicu, directorul Aquatim, a opinat:

„Este cea mai importantă întâlnire între noi, 
cei implicați și interesați de domeniul apei, întru-
cât în acest context au loc schimburi de idei, de 
experiențe profesionale, de informații, sunt sesiuni 
de conferințe și comunicări științifice, dezbateri și 
polemici. Este, totodată, un bun prilej pentru a dis-
cuta despre realitățile și provocările din acest do-
meniu, care au și numitori comuni, dar și diferențe.

Visul nostru, al tuturor, este ca economia și 
industria autohtonă din zona apei și a mediului 
să treacă de la un nivel low cost, la un model cu 
servicii oferite care au în spate o valoare adău-
gată mai mare. Aceasta înseamnă o economie 

integrată în zona apei, cu dezvoltare simultană a 
învățământului superior specializat și a cercetării, 
a producției de tehnologie sau de aparaturădin do-
meniu.

Acest vis ar putea deveni realitate dacă am 
reuși, măcar în ceasul al 12-lea, ca după trei pro-
grame mari de dezvoltare prin care a trecut secto-
rul (MUDP, ISPA și POS-ul de Mediu) – progra-
me ce au consolidat acest segment al apei, dar care 
ne-au arătat și care ne sunt minusurile –, să avem 
înțelepciunea ca să folosim POIM-ul pentru a 
transforma sectorul apei într-o zonă de excelență. 
Ar trebui să vedem că „lecțiile învățate”, care ni 
se predau de către autoritățile din domeniu, cu 
ocazia fiecărui început de program nou, nu dau 
rezultatele scontate.

Gradul de absorbție al fondurilor europene a 
ajuns la un punct de inflexiune ce nu mai poate 
fi depășit cu legi, ordonanțe, notificări, proceduri 
sau reguli, fiindcă se pare că acest sistem și-a atins 
limitele. Rigiditatea sa, generată de acest tip de 
proceduri, nu permite corectarea greșelilor sau 
anomaliilor, inerente, până la urmă, care apar pe 
parcursul desfăşurării unor lucrări complexe de 
investiţii. Ar trebui să recunoaștem, în fond, că 

gradul de absorbție al banilor europeni se joacă 
pe șantiere, și nu în birourile autorităților centra-
le sau locale, care, de fapt, s-au transformat, ma-
joritatea, în autorități de control. Pe șantiere este 
frontul de luptă! Acolo sunt răniții, acolo sunt 
străzi sparte, cetățeni nemulțumiți, constructori 
în insolvență sau faliment, consultanți penalizați, 
subcontractanți care nu-și iau banii, operatori arși 
cu „corecții și neeligibile”. Ca la război, frontul ar 
trebui susținut de acasă, de către instituțiile cu rol 
de management.

Vrem ca instituțiile cu rol de coordonare să fie 
alături de noi, pornind de la licitații și până în faza 
de finalizare a investiției. Dorim o recalibrare a 
sistemului, cu o alocare justă a riscurilor, întrucât 
în instituțiile care nu-și asumă nici un risc se in-
stalează instinctul de autoconservare, care nu face 
deloc casă bună cu progresul.

Fiindcă s-a acumulat foarte multă experiență 
în sistemul apei și deoarece cunoașterea prin prac-
tică și exercițiu este, de multe ori, superioară celei 
academice, este timpul să instituționalizăm efi-
cient colaborarea între teoreticieni și practicieni, 
încât să transformăm industria apei într-un motor 
al economiei românești.

Aquatim 
citeşte în cercuri concentrice

Biblioteca Judeţeană Timiş „Sorin Titel” a 
organizat, în ziua de 25 mai, a doua edi-

ţie Concentrica, eveniment inedit de citit colec-
tiv! Vorbim de o iniţiativă unică, la care participă 
iubitorii de poezie sau proză, de lecturi în public, 
de artă şi frumos. Totul s-a întâmplat în Piaţa Li-
bertăţii unde au fost puse şiruri de scaune pentru 
participanţii la lectură, pe cercurile concentrice 
aferente. Ca şi anul trecut, Concentrica a reuşit 
să reunească reprezentanţi din cele mai diverse domenii care, la prima vedere, n-au legătură cu 
poezia sau proza, însă doar la prima vedere…

Aquatim a răspuns cu un DA categoric lecturii în public, astfel că, şi în primăvara aceasta, a 
făcut echipă cu Poliţia, Salvarea, Pompierii, spitalele, regiile, companiile Timişoarei citind poeme 
din volumul Blândul ceas al reîntoarcerii, de Ioan Crăciun.

Trilaterală românia-Serbia-ungaria pe tema companiilor de apă şi canal

Recent, la Szeged, la iniţiativa sindica-
tului GS JSKD NEZAVISNOST (Ser-

bia), a avut loc o întâlnire internaţională între 
„vecini”, pe tema companiilor de apă şi canal, 
din perspectivă sindicală şi nu numai. Au par-
ticipat reprezentanţi ai companiilor de apă din 
România, Serbia şi Ungaria, delegaţi ai sindi-
catelor profesionale din cele trei ţări, mai precis 
din Subotiţa, Szeged, Keckemet şi Timişoara. 
Societatea Aquatim SA a fost reprezentata de o 
delegaţie de specialişti.

Întâlnirea s-a desfăşurat în contextul raportu-
lui anual de activitate al sindicatului GS JSKD 
NEZAVISNOST, în ideea creşterii importanţei 
laturii sindicale în tot ceea ce înseamnă restruc-
turarea companiilor locale, cu accent pe proteja-

rea şi distribuirea apei, ca punct esenţial pentru 
consumatori.

A fost un schimb interesant de opinii, des-
pre eficienţa companiilor de apă din cele trei 
ţări, România, Serbia, Ungaria, despre rolul 
reprezentanților sindicatelor, statutul și protecția 

angajaților prin dialog social. S-a punctat ne-
cesitatea experienței, cu privire la eficiența or-
ganizării întreprinderilor, companiilor,  relația 
administrației publice locale cu companiile în 
sine și atitudinea față de client service. Nu s-a 
omis nicio clipă rolul dialogului social.

S-a decis că este extrem de important ca toate 
companiile de apă să aibă strategii de dezvoltare, 
pe termen lung şi scurt, să aibă în vedere asi-
gurarea de echipamente tehnice și tehnologice 
sigure şi moderne, iar statutul socio-economic al 
angajaților proprii să constituie, întotdeauna, o 
prioritate.

Întâlnirile organizate de sindicatul GS JSKD 
NEZAVISNOST vor continua şi pe viitor, în toa-
te cele trei ţări partenere.

unde şi cum puteţi plăti

Aquatim a pus la dispoziţia dumnea-
voastră mai multe puncte de plată a 

facturii. Astfel, puteți plăti la casieriile socie-
tăţii, prin reţelele bancare, la unităţile poştale 
informatizate din Timişoara, iar în restul locali-
tăţilor unde operează Aquatim, la toate ghişeele 
poştale şi la factorii poştali. 

La casieriile societăţii, din Timişoara şi din 
cele cinci sucursale din judeţ, puteţi plăti în nu-
merar și cu cardul.

Important - la casieriile sucursalelor se pot 
plăti numai facturile din localitatea respectivă 
şi din localităţile arondate. 

Vă reamintim:

Pagină realizată cu sprijinul doamnei Crenguţa rADOSAV
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„Bătrânul treBuie schimBat”
Vară. Început de vară în care vântul își 

poartă șoaptele parfumate adormitor 
deasupra târnațului casei mele dintre 
dealurile Coșariului. Am plecat de câteva 
zile din pusta indiferentă și tăcută revenind 
la această casă a moșilor și strămoșilor soaței 
mele, casă căreia descătușarea Banatului de 
comunism i-a redat frumusețea de odinioară. 
Pământurile s-au întors, doar vitele, 
altelajele agricole, cazanul cel mare de țuică 
și imensele livezi de pruni au dispărut odată 
cu gospodarul lor ucis, pentru hărnicia sa, în 
temnița deschisă a Canalului.

L-au emblemat chiabur, deși el era un 
burghez blajin ca o dimineață de duminică. 
Schimbase șareta moștenită din părinți cu 
o trăsură la care vizitiul înhăma odată cu 
răsăritul soarelui doi cai murgi. Cobora în 
târnațul casei în veșminte negre, se închina, 
urca în trăsură pornind către datornicii lui 
din oraș. Erau mulți și mincinoși. Asemeni 
datornicilor de acum și dintodeauna. Apoi, 
cei care i se închinau mulțumindu-i pentru 
ajutor au ajuns în vârful trebii. Și-au amintit 
de el...

Ce destin nenorocit a avut acest pământ 
al Banatului și, odată cu el, oamenii săi... 
De unde atâta ură dincolo de Carpați pentru 
acest Eden, care de bună voie a devenit 
românesc?

Oare pe ce valori se centrează cei din 
Muntenia? Că la un sfert de veac de la 
deranjul lor de a se alătura revoluției din 
Banat, țara, condusă de dânșii, pare tot 
mai mult cu un om care se îndreaptă spre 
nicăieri, împleticindu-se, cu capul în jos și 
cu brațele atârnând, fără vlagă, de-a lungul 
trupului. Unii, tot felul de părelnici aciuați 
pe la diverse posturi de televiziune, năimiți 
desigur, susțin că noii stâlpi ai puterii sunt 
puși pe căpătuială, indiferenți la nevoile 
neamului. Nu cred. Eu sunt convins că ei 
atâta pot. Deprimați de obținerea unor 
funcții peste puterile lor, căptușiți de 
amante și neveste cu utopii iluzorii refuză să 
înțeleagă că mai marii Europei occidentale, 
nepoții celor de ieri, sapă, dinspre apus, la 
cingătoarea Carpaților o nouă fossa regia, 
asemeni celei pe care Scipio, cel care i-a 
fost egal ca strateg lui Hanibal, după ce l-a 
învins pe cartaginez, a săpat-o ca semn de 
demarcație pentru a desemna marginile lumii 
civilizate. Sigur, pare greu de crezut atunci 
când te preocupă temelia vilei de vacanță, 
dar factorul geografic influențează de mai 
bine de un deceniu destinul națiunilor.

*
Vreme de seară. Căruța din „șofru”, 

reîntinerită din voința Elenei, strălucește la 
încheieturi în lumina soarelui aflat la ceasul 
amurgului, semn că atunci când se reîntorc 
stăpânii chiar și timpul își trage înapoi 
unghia de la gâtul vredniciei. Da, cine-a 
crescut la oraș habar n-are ce lume fabuloasă 
s-ascundea sub căruța din fundul șopronului.

*
Săracii oameni bogați. De dincolo de 

ușile pușcăriilor trimit spre poarta noii 
puteri cereri de slobozire. În marea lor 
parte ei sunt oamenii de bună-credință ai lui 
Ion Iliescu. O, dacă ar fi înțeles ei vorbele 

sărăcuțului lui Dumnezeu: „Pe lumea asta 
am nevoie de puțin; iar de puținul acela 
am nevoie și mai puțin”, unde ar fi fost 
dânșii azi? Când mănânci prea mult, când 
bei prea mult, când furi prea mult, nu poți 
bate la poarta cerului, iar oamenii la ușa 
cărora cer ei îndurare azi sunt tovarășii lor 
de nelegiuiri de ieri, care se feresc să le 
deschidă. Asemeni lor, cu veacuri în urmă, 
un suveran al frigienilor, Midas, îi ceruse 
zeului Dionisos să transforme în aur tot ce 
atingea fiind astfel în pericol să moară de 
foame. Milos, zeul i-a retras primejdiosul 
dar și, în schimb, făcu să-i crească două 
urechi de măgar pentru a-i aminti mereu de 
prostia care îl stăpânise cândva. Ce herghelie 
de catâri s-ar putea vedea în parlamentul 
României dacă Dionisos ar trece pe la noi...

*
Plouă. Pârâul care împarte curtea casei, 

apa sa răcea pe vremuri marele cazan 
de răchie, gâlgâie vesel. Pe dealurile din 

a p r o p i e r e 
tremură o lume 
c u  p ă d u r i . 
Când ploaia se 

va opri ,  pr in 
a e r u l  c u r a t 
se vor legăna 
fluturii, perechi 
de privighetori 
se vor izbăvi 

de dor cântând, iar greierii vor țârâi toată 
noaptea adormitor. Din filmoteca noastră, 
am pregătit pentru seara aceasta Brigada lui 
Ionuț, în regia evreului Jean Mihailovici, 
devenit pentru istoria filmului românesc 
Jean Mihail, făurarul filmului românesc. Ce 
distribuție! Jules Cazaban în rolul lui Panait, 
Calboreanu în Savu, Ciubotărașu, Ramadan 
și Emanoil Petruț în rolul principal. 
Scenariul interesează mai puțin.

Înainte de a mă așeza în fotoliu, amintesc 
Elenei o întâmplare hazlie avându-l 
protagonist chiar pe Jean Mihail. Era prin 
o mie nouă sute treizeci și ceva. Regretatul 
regizor își propusese să realizeze un film, 
dar mijloacele financiare – ioc... Cu greu 
convinsese un om al bursei că o asemenea 
afacere ar fi rentabilă. De bine, de rău se 
porni la drum. Astfel, prima scenă urma 
să fie turnată într-o grădină de vară de la 
Șosea, orele 11. Către orele zece au sosit 
mașiniștii și figuranții. Dar proprietarul îi 
amână până la orele 12, deoarece localul 
fusese împrumutat unei societăți filantropice 
al cărei comitet de conducere se strânsese 
pentru organizarea unui bal în folosul 
invalizilor. Oamenii lăsară aparatele de 
filmat la intrare și se retraseră la o bodegă 
din apropiere...

La ora 11 sosi regizorul cu omul care 
finanța filmul. Jean Mihail, supărat că 
aparatele de filmat erau nefixate, intră ca 
un tunet în grădina în care își desfășura 

societatea filantropică ședința. Își roti 
privirea confundând adunarea cu figuranții 
filmului său. Se repezi mai întâi la un preot 
din primele rânduri:

- Ce înseamnă porcăria asta? De ce nu 
te-ai schimbat? Îmbrăcați-l haiduc!... Sau 
apaș... Vorba!... Nu arată a preot cu mutra 
asta!

Adunarea rămase stupefiată. Cu toții 
asistau fără posibilitatea să intervină, 
împietriți.

Satisfăcut de primele rezultate, regizorul 
înfierbântat se repezi la o masă unde se aflau 
câteva cucoane simandicoase:

- V-am spus că aici să se afle niște 
cochete veritabile. De ce mi-ați plasat 
aceste paparude boite? Pe cine ar putea să 
mai intereseze aceste picioare de pian? La 
azilul de bătrâne cu ele! Căutați figurante 
mai arătoase!

Cineva  încercă  să  pro tes teze  cu 
vehemență.

- Vorba! Să le treceți la corul bocitoarelor!
Un maior de pompieri sări să le ia 

apărarea.
- Domnule!

Regizorul nu-l lăsă să vorbească. Îl 
împinse la loc pe scaun.

- Stai jos! Să mi-l schimbați și pe 
dumnealui!

- Cum?
- Așa arată un ofițer? Cu o asemenea 

figură jalnică și cu trup atât de sfrijit?...
Maiorul nu se mai putu stăpâni:
- Domnule, ai să-mi dai socoteală pentru 

aceste cuvinte!
Regizorul râse în hohote.
Cu greu își făcu loc prin mulțime și un 

comisar cu eghileți albi. Cum îl zări Jean 
Mihail se repezi la el:

- Am spus că nu vreau să văd polițai! Sau 
alegeți unul mai ca lumea!

Patronul restaurantului încercă să 
lămurească situația. Jean Mihail îi astupă 
gura cu palma:

- Ți-am plătit grădina. Eu sunt acum 
stăpân!

Soția primarului se ridică să plece 
împreună cu soțul ei, mult mai în etate. Jean 
Mihail îi opri cu autoritate și aplomb:

- Stați, nu plecați! Dumneata ești bună de 
cochetă. Treci mai în față. Bătrânul trebuie 
schimbat. Dați-i un partener mai tânăr...

Scandalul a fost public și procesul închis 
în ultima clipă, filmul îngropat înainte 
de a se naște, iar regizorul a trebuit să 
dispară o bucată de vreme din București. 
La înapoiere a fost surprins de un telefon. 
Era soția primarului. Nu se supărase. A fost 
chiar flatată și, culmea, îi propunea un film, 
bineînțeles cu dumneaei în rolul principal. 
Da, căci între timp își găsise un partener 
mult mai tânăr.

 Vasile  tODi


